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PO SESTANKU O JUŽNI TIROLSKI V ŽENEVI

Saragat in Kreisky ugotavljata 
zbližanje o nekaterih točkah
Ministra sta poudarila, da so prvikrat obravnavali konkretne te
me - Nov sestanek bo oktobra, medtem pa bo komisija nadaljevala 
delo - Ni še sporazuma o načinu rešitve spora - Velik odmev 

v tisku zaradi smrti Amplatza in nadaljnjega razvoja
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Tudi senat se je poklonil spominu 
bivšega voditelja KPI Togliattija

Komemoracija 8. septembra 1943 v Rimu - Seja medministrskega odbora v zvezi s 
petletnim gospodarskim načrtom - Ingrao bo vodil delegacijo KPI na kongresu KD

ŽENEVA, 8. — Italijanski zunanji minister Saragat in av- 
8 tri j ski zunanji minister Kreisky sta danes zaključila razgo- 
v°re, o katerih so objavili uradno sporočilo, ki pravi, da sta 

ministra sestala v zvezi z resolucijami Združenih narodov, 
fri se tičejo spora o izvajanju pariškega sporazuma od 5. sep 
tembra 1964 in v zvezi s tem, kar je bilo določeno na nju- 
nrin prejšnjem sestanku 25. maja 1964.

Sporočilo se takole nadaljuje:
♦Zunanja ministra sta v kon
struktivnem duhu in v ozračju 
medsebojnega sodelovanja pro
učila dosedanje delo italijansko- 
evstrijske komisije izvedencev, 
“sta jo ustanovila 25. maja 
1964. Ministra sta z zadovolj
stvom sprejela na znanje dose- 
‘Sue rezultate in sta dala na 
vodila komisiji izvedencev za 
nadaljevanje dela. Predviden 
le nov sestanek ministrov v Že 
hevi v oktobru.n 

Takoj po objavi uradnega spo- 
mcila je minister Saragat na ti
skovni konferenci govoril časni- 
carjem o poteku razgovorov. Izja- 

je, da je italijansko-avstrljska 
komisija na treh sestankih skrbno 
pripravila sedanji sestanek. Izve- 
rfuoi so načeli vse mogoče argu
mente in so postopoma približali 
»tališči obeh strani 

»Jaradl tega je bil sestanek z 
avstrijskim zunanjim ministrom, 
je nadaljeval Saragat, znatno po- 
enostavijen m prvikrat po tolikih 

bil° moč govoriti ne več 
t“»(jučno o postopku temveč na- 

bistvo zadeve. Za katera vpra- 
sanja gre? Bistveno se razlikujejo 
ua dve kategoriji. Prva kategori- 
vL!pada v pristojnost pravnih iz- 
.-ftjrijpev, katerih naloga Je, da 
proučijo primernejše fomule, da 

. zaključi mednarodni spor o iz- 
sporazuma De Gasperi 

Gruber. Gre za skrajno kočljivo de- 
ki mora omogočiti obema stra- 

"f~J?ai da ostane njuno načelno 
“Janiče nedotaknjeno. Druga sku- 
S12SL pa zajemš ukrepe, ki Jih na
merava italijanska vlada avtonotti- 
"°..spfejeti za izboljšanje pogojev 
oritja etničnih skupin v Zgor- 

“JWn Poadižju. Tu ni moč iti v 
prevelike podrobnosti, tudi zaradi 
!?8a, ko če bi se o vseh točkah 
T^el sporazum, ki bila zadeva 
“»končno zaključena. Dovolj naj 
“o, da vam rečem, da zaradi dela 
izvedencev in zaradi odkritosti, v 

iso Potekali razgovori, ter 
™radi duha sodelovanja Je bilo 
m°č doseči znatno zbližanje med 
IJkslmi stališči. Dali smo primer
ja izvedencem, ki se bo-

4lmprej ponovno sestali v 2e- 
in želimo, da bo ta njihov 

zn tnapor omogočil ugladiti pot 
končen sporazum.« 

u^kl časnikar je vpražal podrob- 
Slede navodil, ki so jih dali 

rn oncem- «Navodila, je odgovo- 
nro. ,,rasat, se tičejo dveh točk: 
m™ nb plati formule, s katero bo
.Prašanje. Gre za tako orientacijo, 
čil« D5 po mojem mnenju omogo- 
žavi » ten kompromis za obe dr- 
hni!«*, konkretno in trajno iz- 
•tv1l.!anJe odnosov med prebival- 
nil«m »beh etničnih skupin zgor- 
"Jega Poadlžja.#
ven' ®M°. kdaj bo komisija iz- 
*tanivev« nadaljevala delo, nov se
je dni .Sara&ata in Kreiskega pa 

Rn^lof?n za oktober.
Rim raf,at se Je popoldne vrnil v 
je ; Na letališču je ponovil, kar 
renni lzJavll na tiskovni konfe- 

T?.div 2enevl.
Krei.i! avstrijski zunanji minister 
kat«r(vL Podal tisku izjave, med 
danu J® poudaril, da se je se- 
njih »estanek razlikoval od preJS- 
konw> » 50 na njem obravnavali
to nr,i teme- D«*®1 le- da J® lam .A Pozitiven element poga- 
dodai *Dru8i pozitivni element, Je 
srno ,Day,8trlJski minister, Je, da 
je nr n 0 sovorlli o delu, ki ga 
vedtm!?ravila Izvrstna komisija iz- ^encev Rezultati dela izveden- 
gledo i t,c®Jo skupine vprašanj, 

a^terih J® bil dosežen po- 
6krai{a?°razum’ o drugih pa se Je 
delila »H mzdalja ter so se opre- 
lia oindf»,vedn° obstoječa nasprot- 

«Hl« 84a *
Je biin0) včerajšnjih razgovorov 
»Por vi '»''»nje, kako naj se reši 
®ijl J® naSel izraza V resolu- 
Se narodov, in kaj naj
»tali jda se Prepreči, da bi na- 
dal: “ffi* spori.* Kreisky je do- 
tod» dosegli sporazuma,
liste P£Mn11 *m° vsak svoje sta- 
•■»Sltve» bekazujejo se možnosti

sfno govorili o konkret*
^»terih *L**1’, *,lede tobk, o
°brazin»i?f ugotovilo zbližanje. 
haSih smo Saragatu razloge 
stv0 d« . m Pozitivno Je dej- 
njegovo5 sia, Italijanski minister in 
r-aSi prlznala- daftje in /»služijo upoiteva-
V* * * * vnem Č° **r#ž*ni v konstruik* 
Ovijam • Z zadovoljstvom iz- 
8Ude »L se Saragat strinja
V enakemU^evanj* teh vPraJar>j •Sledfu11, ^"»truktivnem duhu.» 
Vedencp« nov» razgovori iz-
todneai4V» * ede vprsSanj medna- 
hih iartu.?r*v,*' uPr»vnih in prav- 
h®k minf* °'tt°t,I'a bo nov sesta- 
,e »b » ir7u Lahko rečem, da 
prvikmt naS'h razgovorov
m v u;»lahko »trinjam z Italija- 
*taneu pa"iu, da bo prihodnji se- 
kt>neen.» lT"strov m°Kel b,tl do-
5* mln*i«a vpra*»nJ» časnikarjev 
Vedno ,* r Pripomnil, da Je še 
»toinostrp°v gleoe priznanja pri- 
lu bocono1?® gospodarskem sektor- 
*i»vil jSkl- Pottrsjini. Krelsky Je 

s" tič, m® J*__avstrijs*.i Tirol, kar

Dodal pa je, da glede načina, ka
ko naj se spor zaključi, ni še 
soglasja o vseh točkah.

Nato je Kreisky izjavil, da se 
atentati na Južnem Tirolskem ni
so pripravljali na avstrijskem o- 
zemlju, čeprav so, nekateri osum
ljenci zbežali v Avstrijo.

BOČEN, 8. — Italijanski tisk ze
lo obširno piše o najnovejših dogod
kih na Južnem Tirolskem in o si
nočnjem sporočilu bocenske policije, 
da so v neki samotni hiši našli tru
plo Amplatza. Državni pravdnik iz 
Bočna je odšel danes na kraj, kjer 
so našli truplo, da dokončno ugo
tovi, ali gre res za truplo Amplatza. 
Z njim je odpotoval tudi ravnatelj 
zavoda za sodno medicino na uni
verzi v Padovi prof. Francesco In- 
trona.

Tisk zelo na široko piše o tem 
dogodku in poudarja, da Je vsa za
deva zavita v precejšnjo nejasnost. 
Pil tem prevladuje mnenje, da je 
Imel pri zadevi prste vmes kak 
ovaduh, ki je Izdal Amplatza in 
Klotza, ki sta baje pred nedavnim 
zopet prišla na Južno Tirolsko. Do 
te domneve še bolj navaja naslednji 
potek dogodkov: Včeraj zjutraj se 
je v Saltausu (Saltusio) pojavil 
mlad Avstrijec, ki je bil ves raztr
gan in okrvavljen. V žepu je imel 
samokres brez naboja. Lastniku lo
kala, kjer se je pojavil, je mlade
nič zatrjeval, da sta v gorovju dva 
njegova prijatelja zgubila življenje 
pri nesreči. Lastnik lokala je o za
devi obvestil alpinsko poveljstvo. 
Mnogi časopisi trdijo, da je verjet
no, da je prav ta mladi Avstrijec 
ubil Amplatza in ranil Klotza, ki 
mu je uspelo zbežati. S tem v zve
zi povezujejo tudi dogodke prejš
njih dni, ko je prišlo do spopada 
med finančnimi stražniki in dvema 
neznancema, od katerih Je neki fi
nančni stražnik enega spoznal za 
Klotza. Nekateri časopisi pišejo, da 
so morda karabinjerji poslali mla
dega avstrijskega študenta, naj iz
sledi Klotza in Amplatza in s tem 
pomaga ltalijan3Klm vojakom, da 
ga ujamejo. Da se bo študent zdel 
«bolJ zanesljiv* Klotzu in Amplatzu, 
je prišlo tudi do streljanja. Prav o 
tem streljanju je tisk poročal z ve
likim poudarkom in pripominjal, da 
so organi javne varnosti streljali 
za neznancem, ki da jim je zbežal. 
Kaj se Je potem zgodilo, ni znano, 
razen tega, da se je včeraj zjutraj 
pojavil v Saltausu mlad študent, 
kakor že omenjeno. Alpincl so ga 
odpeljali v Meran, kjer so ga kara
binjerji dolgo zasliševali.

Z uradnim sporočilom, ki so ga 
objavili danes, pa postaja zadeva 
še bolj nejasna in zapletena. V po
ročilu je med drugim rečeno: «Da- 
nes okoli 2.30 so policijski funkcio
narji prevzeli na poveljstvu karabi
njerjev v Meranu mladega Hofman-

ro za nadaljnje ugotovitve. Med 
potjo v Bočen je mladenič blizu 
Gargazona sunil šoferja, ki je zgu
bil nadzorstvo nad vozilom. To je 
najprej zadelo v obcestni kamen 
in je nato zdrvelo po nasipu. Hof- 
mann je skočil iz avtomobila in 
mu je zaradi teme uspelo zbežati 
skozi sadovnjak. Policaji so ga za
man zasledovali in streljali. Na pod
ročju se je začelo iskanje*.

Zatrjujejo, da sta bila Klotz in 
Amplatz presenečena v spanju in 
da je nekdo streljal nanju skozi 
okno. Amplatz je bil smrtno zadet, 
Klotz pa verjetno ranjen, ker so 
na ležišču poleg Amplatza in tudi 
na kljuki vrat našli sledove krvi. 
Na vsem področju Pustriške doline 
sedaj velike skupine agentov, ka
rabinjerjev in aipincev iščejo Klot-

južnotirolske ljudske stranke «Do- 
lomiten*, je vodstvo stranke na svo
jem nedavnem sestanku odobrilo re
solucijo, s katero obsoja umor ka
rabinjerja Tiralonga in nasilna de
janja. Pri tem pa poudarja, da «rav- 
nanje varnostnih sil daje vtis za
vestne in hotene lepresalije, zaradi 
česar so napori političnih predstav
nikov na Južnem Tirolskem težav
nejši*.

Na koncu pravi vodstvo, da je da
lo navodila svojim predstavnikom, 
naj glede tega storijo potrebne ko
rake, ter poziva prebivalstvo, naj 
sodeluje in naj se prepriča, da na
silje nikakor ni v korist stvari Juž
ne Tirolske.

MILAN, 8. — Na nekem travni
ku v milanskem predmestju so da
nes našli količino eksploziva, zaži-

za, o katerem domnevajo, da mu ni I galne vrvice, nekaj detonatorjev tn 
še uspelo zbežati v Avstrijo, peklenske stroje. Vse Je bilo v treh

Danes popoldne so truplo Amplat- večjih torbah, ki jih je le slučajno 
za prepeljali v kapelo na pokopali- našel neki policijski agent. Policija 
šču v Bocnu. Kakor poroča glasilo | nadaljuje preiskavo.

RIM, 8. — Tudi senat se je danes oddolžil spominu bivšega 
voditelja KPI Palmira Togliattija. Senator Terraccini je ori
sal lik priznanega voditelja italijanskega in mednarodnega de
lavskega m komunističnega gibanja, predstavniki drugih poli
tičnih skupin so izrazili komunistom svoje sožalje; v imenu 
vlade se je izrazom sožalja pridružil minister za zvezo s par
lamentom Scaglia, v imenu predsedstva senata pa je spregovo
ril občasni predsednik senata 
Zelioli Lanzini, ki je dejal med
drugim, da je na tem mestu 
potrebno poudariti prispevek, 
ki ga je Togliatti doprinesel k 
življenju parlamenta, temelju 
demokratičnega predstavniškega 
sistema, ki se je porodil iz bor
be proti diktaturi.

Kakor že v poslanski zborni
ci, se fašisti tudi v senatu niso 
udeležili komemoracije.

Po komemoraciji je predsed
nik prekinil zasedanje za 15 mi- 
nut.

V poslanski zbornici so odobrili 
prve člene vladnih zakonskih osnut
kov na področju kmetijstva; na za
četku popoldanskega zasedanja pa 
so se poklonili spominu nedavno 
umrlega liberalnega poslanca Cor- 
teseja, nato pa so nadaljevali pro
učevanje poedinih členov omenje
nih vladnih ukrepov.

Pri Porta S. Paolo v Rimu je bi-
................................................................... ..

Schroeder proti uradnim stikom 
s predstavniki Vzhodne Nemčije
Znova je poudaril tudi cHallstemovo doktrino> in zavrnil mejo na Odri in Nisi

BONN, 8. — Zahodnonemški zunanji minister Schroeder je 
izjavil, da nasprotuje vsakemu uradnemu stiku z vzhodnonem
škimi voditelji.

Dodal je, da se «koristnost u- 
radnih stikov med obema deloma
Nemčije danes zelo precenjuje*. 
«Razgovori nemških ministrov s 
funkcionarji vzhodnega področja, 
je dodal minister, ne bi bili na 
mestu zaradi naše politike nepri
znavanja režima vzhodnega pod
ročja in objektivno ne bi bili ko
ristni. Ni moč skušati prepričati 
funkcionarje vzhodnega področja, 
da bi sprejeli kompromise glede 
celotne Nemčije. Kompromis je 
morda mogoč, samo kar se tiče 
propustnic. Zvezna vlada bi pozi
tivno reagirala, če bi se na vzhod- 
nepi področju uvedel režim, ki bi 
predvsem skrbel za svoje prebi
valstvo.*

Glede napovedanega obiska Hru- 
ščova v Bonnu je Schroeder izja
vil, da «bo ta obisk dokazal, da 
ml izkoriščamo vse možnosti za 
izboljšanje nemško-sovjetskih od
nosov In za obravnavanje proble
mov, ki se tičejo naše narodne 
usode*. Glede francosko-nemških 
odnosov Je Schroeder izjavil, da 
ni moč upoštevati dvostranske zve
ze s Francijo kot praktične mož
nosti. Dodal' je, da hoče Zahodna 
Nemčija nadaljnji razvoj skupnosti 
šestih.

Glede zahodnonemške pomoči 
Južnemu Vietnamu je Schroeder iz
javil: »Biti moramo zavezniki,
vredni zaupanja In zvesti prija-

ložaj. Glede tega so za nas meje, 
kakor so sicer tudi za Washing- 
ton.»

na (tako se baje imenuje mladi i telji, toda prijatelji, ki morajo u- 
študent), da ga odpeljejo na kvestu-1 poštevati svoj ugled In svoj po-

razvI?fdern*“fa, >n industrijske- 
)ln® Av.t ! • Poriol vzorna pokra- 
y*da ,, ‘Tudi avstrijska 
trajno 4eli dokončno in

, fHmii

Glede zahodnonemške politike do 
vzhodnonemških držav je Schroe
der predvsem poudaril, da se Hall- 
steinova doktrina, ki je v tem, da 
ZSthodna Nemčija odklanja, diplo> 
matske odnose z državami, ki so 
uradno priznale Vzhodno Nemčijo, 
načelno ne raztegujejo na vzhodno
evropske komunistične države, tem
več samo na nevtralne države. »To
da, je dodal, če bi ml danes uvedli 
diplomatske odnose z neko državo 
vzhodne Evrope, bi se vzhodnober
linski režim naslanjal na ta zgled 
in bi skušal prepričati kako nev
tralno državo, naj ga prizna. Treba 
je preprečiti, da bi sovjetsko pod
ročje Nemčije veljalo med drugimi 
državami za državo, in bi tako posta
lo nedotakljivo s stališča mednarod
nega prava. To bi praktično odstrani
lo vsako upanje za ponovno združi
tev. Z Vzhodno Evropo želimo ohra
niti sedanje pogoje, t.j. ohraniti do 
sklenitve mirovne pogodbe najbolj
še gospodarske, kulturne in osebne 
odnose. V ta namen zadostujejo tr
govinska predstavništva. Za vzhod
noevropske države imamo predvsem 
gospodarski Interes*.

Na vprašanje, kakšno je njegovo 
stališče glede meje na Odrl ln Nl(fl, 
Je minister odgovoril: «če bi sedaj 
začeli z odpovedmi, ne bi se mirov
na konferenca konec koncev bavila 
z drugim nego e demilitarizacijo 
Leipziga ali Hamburga*.

Kitajski «Ljudski dnevnik* Izko
rišča tudi napovedani obisk Hru- 
ščova v Bonnu za nov napad nanj. 
List pravi med drugim, da bonski 
voditelji že predvidevajo sklenitev 
neke vrste pogodbe s Sovjetsko zve
zo, ki bi bila v tem, da »praktično 
kupijo Vzhodno Nemčijo po dolo
čeni ceni z namenom, da tako ures
ničijo svoje načrte o ponovni zdru
žitvi Nemčije v svobodi*.

Seja NATO 
o Cipru

ATENE, 8. — Ciprski zunanji 
minister Kiprianu je prispel da
nes v Atene, Od koder bo Jutri 
nadaljeval pot v New York, kjer 
se bo udeležil zasedanja varnostne
ga sveta OZN. Pred odhodom iz 
Nikozije je Kiprianu izjavil, da 
bo verjetno odšel v Moskvo po 
zasedanju varnostnega sveta. Do
dal je, da se Je moral začasno od
reči svojemu potovanju v Sovjet
sko zvezo prav zaradi nepričako
vanega zasedanja varnostnega sve
ta, ki je bilo sklicano, prav ko 
ciprska delegacija odhaja v Mo
skvo. Kiprianu je Izjavil, da se 
bo v New Yorku razgovarjal pred 
sejo varnostnega sveta z U Tan- 
tom glede zamenjave turškega kon
tingenta na Cipru.

Ciprski tisk izraža danes zado
voljstvo, ker so na včerajšnji seji

vlade sklenili poslati ta teden de
legacijo v Moskvo.

V Parizu pa se je na zahtevo 
Turčije sestal atlantski svet, na 
katerem so govorili o Cipru. Tur
ški delegat je podal dolgo poroči
lo, v katerem je obrazložil turško 
stališče. Jutri zjutraj bo nova se
ja, na kateri bo grški delegat od
govoril turškemu delegatu. Vlada 
mu je dala navodila, naj na jutriš
nji seji obsodi turške grožnje in 
turška izzivanja proti Grčiji.

Bivši ameriški državni tajnik 
Dean Acheson je imel danes dalj
ši razgovor s predsednikom John
sonom in z državnim tajnikom Dea
nom Ruskom ob navzočnosti mi
nistra za obrambo McNamare. Po
ročal mu je o dosedanjih -razgo
vorih v Ženevi.

Po razgovoru s predsednikom 
je Acheson izjavil, da sta Grčija 
in Turčija danes mnogo bliže spo
razumu o Cipru kakor pred dve
ma mesecema. Toda nevarnost 
spopada na otoku je še vedno ze
lo velika.

V turški poslanski zbornici pa 
je predsednik vlade Inonu danes 
izjavil, da je smoter njegove vla-

la danes komemoracija 8. septem
bra 1943, kjer je prišlo, po kapitu
laciji Italije, do prvih borb med 
nemško vojsko m rimskim prebival
stvom. Na tem mestu in na dru
gih krajih se je rimsko prebivalst
vo dva dni upiralo nemškim voja
kom. To Je bil začetek protifašistič
ne in protinacistične oborožene bor
be italijanskega osvobodilnega gi
banja. 8. september pomeni v Ri
mu hkrati «razpad stare monarhi
stične in fašistične države in zače
tek epopeje ljudskega in protifaši
stičnega odpora* — kakor je pouda
ril v svojem slavnostnem govoru 
La Malfa.

Predsednik vlade Moro je spre
jel danes ministra Guija, Pieracci- 
nija in Arnaudlja, za tem pa je 
imel razgovor z ministrom Guijem 
in Mancinijem, da bi proučila vpra
šanja v zvezi z gradbeništvom na 
področju šolstva. Moro je predsedo
val tudi seji medministrskega od
bora za obnovo (ClRi. Po seji tega 
odbora je Pieraccini dejal novinar
jem med drugim, da je na tej seji 
poročal o delu, ki ga je potreba 
še opraviti, da bi pripravili osnutek 
petletnega gospodarskega načrta na 
podlagi dosedanjega proučevanja u- 
rada za načrtovanje pri ministrstvu 
za proračun in državne komisije 
za gospodarsko načrtovanje. Sedaj 
morajo izreči o tem svoje mne 
nje in dati svoja priporočila de 
lavski sindikati, delodajalci, Conf 
agricoltura in druga poklicna zdru 
ženja, končno pa še CNEL (držav 
ni svet za gospodarstvo in delo). 
Državna uprava bo nato pripravila 
petletni načrt, ki mora biti izdelan 
do konca leta, ko bo vlada predlo
žila parlamentu svoje poročilo o 
tem načrtu. Namen tega načrta je 
preobraziti Italijo in jo spremeniti
v deželo «z visoko ravnijo civilizaci
je in dohodkov, s polno zaposlitvijo 
in z večjo socialno pravičnostjo*.

Minister za znanstveno raziskova
nje Arnaudi pa je izjavil novinar
jem, da so govorili o vprašanjih 
metodološkega značaja v zvezi z na
črtovanjem. Arnaudi je potrdil, da 
«drugi Gioiittijev načrt* ostaja še 
vedno podlaga diskusije o načrto
vanju, ki pa da pa je r -eba prila
goditi v zvezi s spremembami, ki 
so se že pokazale v razvoju gospo
darske konjunkture. Giolittl je na 
primer 'postavil nekatera predvide
vanja v zvezi z razvojem trgovske 
bilance (uvozom in izvozom); ta 
predvidevanja je treba sedaj po
praviti, skladno z nastalimi spre
membami. Na vprašanje nekega no
vinarja, ki je hotel vedeti, ali ve
lja še vedno 1. januar 1965 kot za
četek uresničevanja petletnega na
črta, je Arnaudi odgovoril pritr
dilno.

de dvojen: priključiti del Cipra. Danes so objavili dnevni red IX. 
k Turčiji in nuditi ciprskim Tur- kongresa KD, ki se bo začel v sobo- 
kom trdna jamstva. 1*" 12- t.m. v palači EUR v Rimu.
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PROSLAVA V BOLGARIJI 
OB 20-llTHlCl OSVOBODITVE

Govor voditelja jugoslovanske delegacije Vukmano- 
viča v sobranju • Nova ustava in državna himna

Dopoldne bo otvoritev s pozdravni
mi govori predsednika kongresa, taj
nika rimske KD, župana in tujih 
delegatov; popoldne o o 16.30 bo 
imel svoje poročilo tajnik stranke 
Ruhior. V nedeljo bodo predstavni
ki štirih struj obrazložili svoje kon
gresne resolucije, popoldne pa se 
bo začela diskusija o teh resoluci
jah, ki bo trajala do torka, ko jo 
bo Rurnor zaključil; ob 20. se bodo 
začele volitve novega glavnega od
bora,

Tiskovni urad KPI javlja, da bo 
kongresu KD prisostvovala delega
cija njihove stranke, v kateri bodo: 
Ingrao, član tajništva KPI; tajnik 
florentinske federacije Marmugi in 
namestnik glavnega urednika revi
je «Rinascita» Luca Pavolini.

Vodstvo PSI je imelo danes Kraj
šo sejo, na kateri so določili smer
nice, ki jih bodo poslali federacijam 
v zvezi z bližnjimi upravnimi volit
vami. Ta navodila so v skladu s 
sklepom 35. kongresa in predvideva
jo samostojen nastop PSI v krajih, 
kjer se bo volilo s proporcionalnim 
sistemom; v občinah z manj kot 
5000 prebivalci, kjer je v veljavi ve
činski volilni sistem, pa se prepu
šča krajevnim organizacijam odloči
tev glede možnih ln primernih poli
tičnih zavezništev.

Arabski vrh
ALEKSANDRIJA, 8, — Arabski 

državni poglavarji so davi nada
ljevali razpravo o vojaških vpra
šanjih, ki se je začela v nedeljo. 
Danes se je sestal ožji odbor, v 
katerem so poleg državnih pogla
varjev samo člani skupnega sve
ta za obrambo.

Tudi ženske 
na koneilu

RIM, 8 — Papež je govoril da
nes skupini francoskih romarjev. 
Pri tem je sporočil, da bodo na 
prihodnjem koncilu navzoče neka
tere nune i-n nekatere predstav
nice ženskih mednarodnih katoli
ških organizmov. Papež je izjavil, 
da bodo »nekatere kvalificirane 
in pobožne ženske prisostvovale 
kot slušateljice številnim svečano
stim in številnim kongregacijam 
na tretjem zasedanju koncila, in 
sicer na tistih kongregacijah, kjer 
bodo razpravljali o zadevah, ki 
se še posebej tičejo življenja 
žensk.
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Uradno sporočilo 
o razgovorih Tito-Dej
Jugoslavija bo zaprosila socialni sklad OZN, naj sodeluje pri 
regulaciji Vardarja - Novotny obišče konec meseca Jugoslavijo

SOFIJA, 8. — Dvodnevna pro
slava osvoboditve Bolgarije iz
pod fašizma se je začela danes z 
Jubilejnim zasedanjem narodnega 
sobranja, katerega so se poleg 
r.ajvišjih bolgarskih državnih in 
političnih voditeljev in poslancev 
udeležile tudi partijske in držav
ne delegacije devetih socialistič
nih držav in med njimi tudi de
legacija Jugoslavije

Vodja jugoslovanske državne in 
partijske delegacije Svetozar Vuk- 
manovič je v svojem pozdravnem 
govoru med drugim poudaril, da 
so se v skupnd borbi jugoslovan
skih in bolgarskih narodov proti 
fašizmu ustvarili pogoji za no
ve oblike medsebojnih odnosov 
in sodelovanja, katerega temelje 
sta v prvih povojnih letih posta
vila Tito in Dimitrov, ki sta real
no pregledala možnosti in potre
bo vsestranskega sodelovanja o 
beh narodov.

Ko je ugotovil uspešni razvoj ju- 
goslovansko-bolgarskih odnosov zad
nja leta in prispevanje k splošne
mu miru, napredku in socializmu, 
je Vukmanovič poudaril, da Je bor
ba za mir ln socializem borba za 
Sožitje in enakopravno sodelovanje 
med narodi in državami osnovna 
naloga vseh demoKratičnih ln svo
bodoljubnih sil na svetu. Zadnji do

godki v Tonklnškem zalivu opozar
jajo na stalno prisotnost napadal
nih elementov v mednarodnih do
godkih in na njihove napore, da s 
politiko pritiska vsilijo enostranske 
rešitve, ki onemogočajo toliko po
trebno pomiritev na svetu. Zato je 
potrebno, da sile miru in napred
ka še povečajo svoje sodelovanje in 
nadaljujejo svojo torbo za mir in 
za sožitje. Jugoslovanska vlada, ki 
se ravna po načelih miroljubnega 
aktivnega sožitja, .n vsestranskega 
sodelovanja med vsemi državami, 
je poudaril Vukmanovič, se poseb
no zavzema za čimboljšd in plodnej
še sodelovanje med balkanskimi dr
žavami in pozdravila vsako pobudo, 
ki prispeva k temu smotru.

Danes so uradno javili, da bo 
imenovali komisijo 61 članov, ki 
bo pripravila novo ustavo. Sedanja 
ustava je bila sprejeta 5. decem
bra 1947.

Ministrski svet in centralni ko
mite KP Bolgarije pa sta odobrila 
novo državno himno. Gre za zelo 
popularno patriotično pesem »Dra
ga domovina*, kateri so menjali 
drugo in tretjo kitico.

Na današnjem zasedanju sobranja 
so med drugim odobrili tudi za
kon, ki določa obširno amnestijo 
za politične ln navadne zločine.
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V SAJG0NU SE NADALJUJE BORBA ZA OBLAST

General Minh predsednik triumvirata
General Kiem v hišnem zaporu?

za mirno sožitje.* Fatnilja Vietkonga na pohodu

SAJGON, 8. — Predstavnik juž- 
sovietnamske vlade j* sporočil, 
da so na včerajšnjem sestanku 
treh generalov, ki sestavljajo 
triumvirat, sklenili, da bo gene
ral Duong Van Minh dejansko 
postal začasni državni poglavar. 
Prevzel bo uraden naziv »pred
sednik začasnega vodilnega odbo- 
ra in oboroženih sil* (to je pred

sednik triumvirata). Ostala dva 
člana triumvirata, general Kan 
ln general Kiem ostaneta na svo
jem mestu. Vendar pa so se da
vi razširile v Sajgonu govorice, 
da je general Kiem od včeraj 
pod nadzorstvom na svojem do
mu. To odločitev je baje sprejel 
general Kan. Toda predstavnik 
vlade je te govorice zanikal, ki

pa jih ni hotel komentirati.
Predstavnik vlade je izjavil, da 

bo general Minh imel nalogo se
staviti »odbor modrih*, to je sve*, 
ki ga bodo sestavljali civilisti in 
ki bo moral do konca oktobra 
pripraviti začasno ustavo in ime
novati člane začasne skupščine 
kot pripravo za volitve. List »Saj- 
gon Post* piše, da bodo volitve 
verjetno novembra 1965.

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 8. — Ob slovesnem 

začetku graditve hidroenergetske
ga in plovnega sistema v Želez
nih vratih na Donavi so danes 
objavili uradno sporočilo, v kate
rem se poudarja, da sta predsed
nika Tito in Dej z zadovoljstvom 
ugotovila, da bo zgraditev tega 
objekta velik korak naprej v na
daljnji gospodarski krepitvi obeh 
držav ter most prijateljstva in so
delovanja med obema socialistič
nima državama. Istočasno bo u- 
godna in trajna rešitev prometa 
na tem delu Donave velik pri
spevek k razvoju prijateljstva in 
sodelovanja med podonavskimi 
državami.

V poročilu se nadalje poudar
ja, da sta Tito in Dej ob tej 
priložnosti skupno s svojimi so
delavci proučila vprašanja s po
dročja jugoslovansko-romunskih 
odnosov in izmenjala misli o ak
tualnih mednarodnih vprašanjih.

Maršal Tito se je danes zju
traj vrnil z vlakom iz Temišvara 
v Beograd.

Zvezni izvršni svet je na današ
nji seji razpravljal o spremembi 
cen osnovnih kmetijskih pridel
kov, električnega toka in premo
ga, o izvajanju sklepov glede po
večanja osebnih dohodkov in pro
učil ukrepe izvršnega sveta v u- 
rejevanju gospodarskih gibanj. 
Zvezni izvršni svet je proučil tu
di nekatera vprašanja s področja 
mednarodnih odnosov in ratifici
ral več mednarodnih sporazumov. 
Sklenil je obrniti se na socialni 
sklad OZN z aahtevo, da sodeluje 
pri izdelavi načrta za regulacijo 
reke Vardarja na področju Skop
ja. Tla, nk katerih bo zgrajeno 
novo Skopje, bo namreč tteba 
prej osvoboditi Vseh vplivov pod
talnih in poplavnih voda, ki na
stajajo zaradi reguliranega toka 
Vardarja.

Po vesteh iz dobro obveščenih 
krogov bo na vabilo predsednika 
republike maršala Tita predsed
nik Češkoslovaške in prvi tajnik 
CK KP Češkoslovaške Anton No- 
votny s soprogo od 21 do 26. 
septetnbra uradno objskal Jugp-

B. B.

jedrsko razorožitev.
Medtem se potrjuje, da bodo 

izvenblokovske države morda na 
prihodnji seji predložile spomeni
co o prekinitvi podzemeljskih je
drskih poskusov. Nova seja bo v 
četrtek.

Ameriški predlog 
na ženevski konferenci

ŽENEVA, 8. — Ženevsko zase
danje razorožitvenega odbora se 
približuje svoji zadnji seji, ki bo 
17 septembra. Kakor je znano, 
so se sporazumeli, da bodo zase
danje prekinili za nekaj časa >n 
pripravili poročilo za skupščino 
OZN. Današnji govorniki so v 
svojih govorih podali pregled do
sedanjih pogajanj. Voditelj sovjet
ske delegacije Carapkin in češko
slovaški delegat sta podala nega
tivno sliko Poudarila sta, da so 
zahodni delegati krivi, ker se se
danje zasedanje zaključuje z ne
gativnim obračunom. Carapkin je 
izjavil, da je konferenca zašla v 
začaran krog in da je sedaj j re- 
pozno določati nove programe. Na 
koncu pa je poudaril, da je So- 
vjetska zveza odločena nadaljeva* 
ti pogajanja, da pride do »reali
stične* razorožitve.

Kanadski predstavnik je ugoto
vil, da je sovjetsko stališče spod
budno, kar se tiče nadaljevanja 
pogajanj, da pa je v nasprotju 
z negativnim tonom Carapkinove 
ga govora.

Voditelj ameriške delegacije Po
ster pa je dan^s predlagal, naj 
bi sklenili regionalne sporazume 
o nadzorstvu nad konvencional
nim orožjem, kar bi po njegovem 
mnenju prispevalo k pomiritvi -n 
varnosti na mnogih področjih sve
ta. Ugotovil je, da je treba upo
števati, da je tudi moč konven
cionalnega orožja velika in da je 
napaka, koncentrirati se samo na

Uradno sporočilo o razgovorih 
italijanskega zunanjega ministra 
Saragata in avstrijskega zunanje
ga ministra Kreiskega, ki sta se 
sestala v zvezi a resolucijami 
Združenih narodov, ki se tičejo 
spora o izvajanju pariškega spo
razuma glede Južne Tirolske, 
poudarja, da je komisija izveden
cev dosegla nekaj rezultatov ter 
da bo nadaljevala delo, mini
stra pa se bosta ponovno sesta
la oktobra. Tako Saragat kakor 
Kreisky sta poudarila, da so 
prvikrat po tolikih letih mogli 
načeti tudi bistvo zadeve. Oba 
sta izrazila upanje, da bo moč 
na prihodnjem sestanku priti do 
končnega zaključka. Medtem pa 
ves italijanski tisk obširno piše 
o smrti enega od ju/notirolskih 
teroristov in ugiba, kakšno je 
ozadje te smrti.

V zvezi s Ciprom je Turčija 
sahtevala Izredno sejo sveta mi
nistrov NATO, na kateri je njen 
predstavnik ponovil obtožbe pro
ti Grčiji. Danes bo grški pred
stavnik obsodil turške grožnje in 
izzivanja. Ciprski zunanji mini
ster Kiprianu pa je med potjo 
v New York sporočil, da bo ta
koj po zaključku zasedanja var
nostnega sveta odšel v Moskvo 
in se pridružil ciprski delegaci
ji, ki se bo pogajala s sovjetsko 
vlado.

V Ženevi se zasedanje razoro
žitvenega odbora približuje kon
cu. Sovjetski delegat je včeraj 
podal negativno sliko dosedanjih 
pogajanj, vendar pa je poudaril, 
da je Sovjetska zveza odločena 
nadaljevati pogajanja, da pride 
do »realistične« razorožitve.

Zahodnonemški zunanji mini
ster Schroeder je včeraj pono
vil, da nasprotuje uradnim sti
kom med obema Nemčijama in 
znova poudaril tudi tako imeno
vano Hallstelnovo doktrino, na 
podlagi katere Zahodna Nemči
ja odklanja diplomatske odnose 
z »nevtralnimi« državami, ki pri
znavajo Vzhodno Nemčijo.

V Sajgonu vlada še vedno pre
cejšnja zmeda. Včeraj so javili, 
da je bil za predsednika triunt- 
virata imenovan blvai predsed
nik republike general Van Minit. 
Razširile so se tudi govorice, da 
je general Kan odredil hišni za
por člana triumvirata generala 
Klema.

V Aleksandriji se nadaljuje’-* 
pogajanja araiiskih poglavarjev o 
ustanovitvi skupnega vojaškega 
poveljstva in o drugih vprašanjih, 
ki so na dnevnem redu. V Adis 
Abebi pa se trudijo, da bi našli 
izhod, ki naj prepreči vedno več
jo tujo intervencijo v Kongu. De
lo je zelo težavno, ker so posa
mezne države se vedno po svojih 
stališčih razdeljen,, na prejšnji 
znani skupini iz Casablance in 
Brazzavilla, čeprav so sedaj vse 
organizirane v organizaciji afri
ške enotnosti.

Uradno sporočilo o začetku gra
ditve hidroenergetskega tn plov
nega sistema v Železnih vratih na 
Donavi poudarja, da pomeni to 
velik korak naprej v nadaljnji 
gospodarski krepitvi obeh držav 
ter most prijateljstva in sodelo
vanja med obema državama.

V Sofiji pa so se začele prosla
ve obletnice osvoboditve Bolgari
je ob navzočnosti številnih dele
gacij iz drugih držav, med kate
rimi je tudi jugoslovanska delega
cija, ki jo vodi Svetozar Vukma
novič.



PRIMORSKI DNEVNIK — 2 9. septembra 1964

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 23.9, najnižja 15.7, ob 19. url 
21.,; zračni Mak 1017.4 stanoviten, 
veter severozahodnik 4 ton, vlage 
68 odst., nebo 2 desetim pooblače- 
no, morje skoraj mirno, tempera
tura morja 22.4 stopinje. Tržaški dnevu Danes, SREDA, 9. septembra 

Peter
Sonce vzide ob 5.35 in zatone ob 
18.29. Dolžina dneva 12.57. Luna 
vzide ob 8.57 in zatone ob 20.19 
Jutri, ČETRTEK, 19. septembra 

Nikita

DANES SESTANEK POKRAJINSKEGA ODBORA ZA CENE

Tudi tehnična komisija opravičuje 
povišanje cen govejega mesa na drobno

Ugotovili so, da se je predvsem zvišala cena uvoženemu 
govejemu mesu - Povišek naj bi znašal od 50 do 200 lir za kg

Danes ob 11. uri se bo sestal po
krajinski odbor za cene, ki bo do
ločil nove najvišje cene mesa v 
prodaji na drobno. Odbor za ce
ne bo na današnji seji dejansko 
sestavil nov cenik govejega mesa 
za vse mesnice v tržaški pokraji
ni. Kot smo že včeraj omenili, 
se pričakuje, da bo pokrajinski 
odbor za cene sprejel v veliki me
ri zahteve mesarjev in zdi se, da 
bodo nove cene mesa za 50 do 200 
lir pri kg višje od sedanjih.

Sinoči se je na komisariatu za 
prehrano sestala tehnična komisi
ja pokrajinskega odbora za cene, 
ki je proučila cene goveda na ita
lijanskem trgu ter cene uvoženega 
goveda na prvi mejni carinski po
staji. Komisija je ugotovila, da so 
se predvsem cene uvoženega gove
da povišale, kar seveda vpliva tu
di na ceno mesa v prodaji na 
drobno. Vse svoje izsledke bo ko
misija predložila pokrajinskemu 
odboru za cene, da bo lahko na 
osnovi teh podatkov in na osno
vi podatkov in zaključkov, do ka
terih je prišla posvetovalna komi
sija za cene v zvezi z zahtevo me
sarjev, določila nov cenik mesa v 
prodaji na drobno.

Kot torej vidimo mešarjem je, 
le uspelo izsiliti od oblasti, da 
določijo višjo prodajno ceno go
vejega mesa. Svoj čas se je zde
lo, da prefektura ne bo pristala 
na zahteve mesarjev, saj je bilo 
tudi uradno ugotovljeno, da se 
cene goveda na tržiščih, ki zala
gajo Trst, niso spremenile v to- 
likšnji meri, da bi upravičevale 
dvig cen mesa v prodaji na drob
no. Tudi tehnična komisija odba-

Končno je dr. de Rinaldini ob
iskal tudi pordenonski sejem, ki 
so ga včeraj zaprli. Predsedniku 
sejma Saviju in generalnemu taj
niku Zulianiju je izrazil čestitke 
za dobro organizacijo in uspeh 
sejma.

Danes zvečer v Miljah 
komemoracija 
L. Frausina

«Danes zvečer ob 20. uri bo v 
Verdijevi dvorani v Miljah slav
nostna proslava miljskega junaka 
Luigija Frausina ob 20-letnici 
smrti.

O življenju in dejavnosti velike
ga voditelja delavskega gibanja, 
člana političnega urada KPI za 
časa ilegale in člana centralnega 
komiteja stranke, bo govoril se
nator Vittorio Vidali.

* * *

Prav tako danes zvečer ob 20. 
uri bo govoril na trgu v Mačkov- 
ljah deželni svetovalec, dr. Ka
rel šiškovič Mitko o temi «Komu- 
nistična partija in vprašanje Slo
vencev,).

* • *

Med tem se nadaljujejo v raz
nih sekcijah Komunistične partije 
proslave Palmira Togliattija. Danes 
zvečer ob 20.30 bo spomin velike
ga italijanskega voditelja proslavil 
na Proseku v prostorih prosvetne
ga društva ob 20.30 Franc Gombač.

V petek 11. t. m. ob 20. uri bo

kov, ki se ukvarjajo s tem važnim 
vprašanjem. Poleg tega bodo na 
kongresu podali svoja poročila tu
di nekateri znanstveniki iz ZDA, 
Francije in Zah. Nemčije.

Razprave na kongresu se bodo 
sukale okrog celotnega kemično- 
tehničnega procesa pri izdelovanju 
jedilnih maščob v luči prisotnosti 
proizvodov in velikih možnosti po
narejevanja, ki jih sedaj omogoča 
sodobna kemija in proti katerim 
se je treba odločno boriti.

Tečaj o prometu 
v okviru EGS

10 pri Sv. Jakobu. Udeležence bo
do pozdravili tudi predstavniki 
PSI in PSIUP.

ra za cene je sinoči ugotovila, da spominska svečanost za Togliatti- 
60 se predvsem cene uvoženega jem v dvorani v Ul. S. Zenone 
goveda povišale. To pomeni, da ~ - - -
ni nujno, da se na tržaškem trgu 
ustvarjajo cene na drobno na osno. 
vi cene uvoženega goveda, če je 
cena italijanskega goveda nižja.

Iz vsega tega lahko sklepamo 
sledeče: naj se položaj na trgu 
obrača kakor koli, se vedno vse 
zvrne izključno v breme potroš
nika; tako pri uradnem določeva
nju najvišjih cen, kakor tudi pri 
ustvarjanju cen na osnovi ponud
be in povpraševanja. Dejstvo je, 
da so se v zadnjem mesecu cene 
najrazličnejših živil ponovno znat
no povišale.

Sestanek tržaškega 
občinskega odbora

Sinoči se je sestal tržaški občin 
»ki odbor, ki je razpravljal izključ 
no o navadnih upravnih vpraša 
njih. V tej zvezi so odborniki spre 
jeli nekaj upravnih sklepov. Pri
čakovalo se je, da bo na seji od
bora tudi govora o predčasnem 
sklicanju jesenskega zasedanja ob
činskega sveta zaradi prihodnjih 
novembrskih upravnih volitev. Cim. 
prejšnje sklicanje občinskega sve- 
ta narekuje tudi dejstvo, da doslej 
še ni bil sprejet letošnji občinski 
proračun.

Stavka delavcev 
lesne stroke

Delavci lesne stroke bodo danes 
začeli 24-urno stavko kot protest, 
ker ni prišlo do obnovitve vsedržav
ne delovne pogodbe, ki je zapadla 
30. junija.

Popoldne se bosta sestali tajništvi 
obeh sindikatov, ki bosta proučili 
položaj in sklepali o nadaljnjih ko
rakih kategorije.

Dr. de Rinaldini 
obiskal Pordenon

Predsednik deželnega sveta dr. 
de Rinaldini je včeraj obiskal Por
denon, kjer je dopoldne prisostvo
val spominski svečanosti ob de
seti obletnici ustanovitve porde- 
nonske sekcije krvodajalcev (AV
IS), ki Jo je pozdravil v imenu 
deželnega sveta. Dr. de Rinaldini 
je v svojem pozdravu dejal, da 
krvodajalci predstavljajo vsem sve
tal vzgled požrtvovalnosti, ko da
jejo del samega sebe v korist bliž
njega in v korist skupnosti.

Nato je predsednik deželnega 
sveta vrnil obisk pordenonskemu 
županu odv. Montiniju, s katerim 
je govoril o možnosti razvoja des
nega področja Tilmenta, ki bo še 
pospešen z ustanovitvijo področja, 
ki ga je dokončno odobril ministr
ski svet.

Tudi včeraj se je nadaljeval te
čaj o prometu v okviru Evropske 
gospodarske skupnosti. Govoril je 
direktor avstrijskega ministrstva 
za trgovino na Dunaju dr. Franz 
Krempler o temi: »Gospodarstvo 
avstrijskih prevozov v evropski 
konkurenci«.

Predvčerajšnjim pa je preda
val dr. Wolfgang Stabenov, ki je 
orisal predvsem pravna vprašanja 
ureditve prometa med državami 
skupnosti. V tej zvezi je pred
vsem razpravljal o naporih za li
beralizacijo prometa. Danes dopol
dne bo govoril ravnatelj avstrij
skega ministrstva za trgovino dr. 
Krempler o temi: »Gospodarstvo 
avstrijskih prometnih zvez in ev-

VČERAJ V PROSTORIH GALERIJE «SQUER0»

Svečana razdelitev nagrad 
vinogradnikom miljske občine

Svečanosti so se udeležili tudi predstavniki oblasti in tajnik 
Kmečke zveze - Pereče vprašanje dobave vode in poljskih poti

V prostorih galerije «Squero» v 
Miljah je bila včeraj dopoldne sve
čana razdelitev nagrad vinogradni
kom iz miljske občine, ki so s svo
jim vinskim pridelkom sodelovali na 
vinski razstavi v Miljah (od 31. ju
lija do 3. avgusta). Svečanosti so 
se udeležili miljski župan Gastone 
Millo, pokrajinski odbornik odv. 
Sferco, ravnatelj kmetijskega nad- 
zorništva dr. Perco, tajnik Kmečke 
zveze Lucijan Volk, nekateri občin
ski odborniki, člani ocenjevalne ko
misije in strokovnjaki kmetijskega 
nadzomištva. Goste in nagrajence 
je najprej pozdravil župan, nato 
je sporočil pozdrave predsednika po
krajine odv. Sferco. ki je izrazil 
priznanje nagrajenim kmetom. Za 
njim je dr. Perco pohvalil vinograd
nike ter na kratko orisal značilno
sti ter probleme kmetijstva na Tr
žaškem. Spregovoril je tudi nagra
jeni vinogradnik Pietro Crevatin, 
ki je opozoril predstavnike oblasti 
na pereča vprašanja dobave vode 
ter ureditve poljskih poti. Sledilo 
je razdeljevanje nagrad, nato pa 
mala zakuska z najboljšimi vini, ki 
so bila nagrajena.

Za belo vino je dobil prvo nagra
do (zlato kolajno kmetijskega nad
zomištva) Mario Lenardon, drugo 
nagrado (pozlačeno kolajno «Ente 
rinascita agricoia») Giovanni Ber- 
gamasco.

Za črno vino je dobil prvo nagra
do (zlato kolajno pokrajinske upra
ve) Luigi Bortolin, ki je dobil tudi 
tretjo nagrado za belo vino. Drugo

S podelitve nagrad miljskim vinogradnikom
nagrado za črno vino' (pozlačeno 
kofajno «Ente rinascita agricola«) 
je dobil Giovanni Pecchiari, tretjo 
(srebrno kolajno pokrajinske turi
stične ustanove) pa Anton Scheria- 
ni—Škerjanc.

Malo srebrno kolajno kot prizna
nje za udeležbo na razstavi so do
bili Michele Colmo, De Angeli. Roc- 
čo Ciacchl, Josip Škerjanc—Scheria- 
ni, Pietro Crevatin in Vladimir Eler.

Prvo nagrado (srebrni, pokal tr
govinske zbornice) za najlepše ure
jen kiosk je prejel veleposestnikropska konkurenca«.
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UPRAVIČENA ZASKRBLJENOST PRED ZAČETKOM POUKA

Ponovna proučitev 
podzemskih kopov 
v Dl. Kandler

Pristojna sekcija sveta za javna 
dela bo v kratkem ponovno pregle
dala in proučila vprašanje v zvezi 
s podzemskimi kopi v Ul. Kandler 
za realizacijo krožne podzemske že
lezniške proge. To je sporočil pod
tajnik za javna dela posl. Decocci 
tržaškemu poslancu Belciju, ki ga 
je za to pereče vprašanje zaintere
siral.

V četrtek seja 
deželnega odbora

Predsednik deželnega odbora dr. 
Bersanti je sklical sejo deželnega 
odbora za četrtek ob 9.30. Seja je 
bila prejšnji četrtek preložena, ker 
je zasedal ministrski svet, na ka
terega je bil povabljen tudi pred
sednik deželne uprave.

Kongres za proučevanje 
jedilnih maščob

Od 17. do 20. t. m. bo v Trstu 
7. kongres Italijanskega društva za 
proučevanje jedilnih maščob. Kon
gresa se bo udeležilo 170 italijan
skih znanstvenikov in strokovnja- 
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MESEČNO POROČILO TRGOVINSKE ZBORNICE ZA JUUJ

Padec števila zaposlenih 
in nižja potrošnja mesa

Povečala »e je potrošnja tobaka in zelenjave 
Manj vplačil za poiredne davke na poslovni promet

Bo šolska zgradba pri Sv. Ivanu 
dokončana do začetka šolskega leta?

Odbornik dr. Sferco upa, da se bosta vsaj slovenski klasični in 
znanstveni licej lahko vselila v oktobru, trg. akademija pa v januarju

Cez tri tedne se bodo na stežaj 
odprla šolska vrata in se bo za
čelo šolsko leto 1964-65, toda šol
ska zgradba, ki jo gradijo pri Sv.
JW"fcrt<Wbeii s Jo venski klasični,^n 
znanstveni licej ter trgovsko a- 
KJ/ddrni j' še končana, dela pa 
zelo počasi napredujejo. Pred 
dnevi so se zaradi tega celo raz
širile govorice, da 50 z deli pre
nehali in da bo prostore v Ulici 
Lazzaretto Vecchio, kjer sta že 
toliko let utesnjena klasični in 
znanstveni licej, prišla še neka 
italijanska srednja čola. Zaradi 
tega smo se včeraj obrnili za po
jasnila na pokrajinsko upravo.
Odbornik Sferco nam je izrecno 
zagotovil, da v prostore v Ulici 
Lazzaretto Vecchio ne bo prišla 
nobena druga šola tudi zaradi 
tega, ker lastnik hiše nikakor 
ncče pristati, da bi prostore od
dal še v najem za šolo ali kakš
no javno ustanovo. Prostore hoče 
namreč preurediti in obnoviti za 
zasebna stanovanja. Razen tega 
nam je dejal odv. Sferco, pa 1- 
ma pokrajinska uprava resen na
men in interes, da čimprej za
gotovi primerne prostore za kla
sični in znanstveni licej. Priznal 
je, da dela pri novi zgradbi pri 
Sv. Ivanu počasi napredujejo, pri
pomnil pa je, da občinska uprava 
upa, da se bosta lahko znanstve
ni in klasični licej preselila v no
vo zgradbo v oktobru Zaradi te
ga bodo najprej dokončali dela 
v desnem krilu ob Lonjerski cesti, 
kjer bo sedež klasičnega in znan
stvenega liceja. Nato pa bodo do
končali še levo krilo za trgovsko 
akademijo, ki se bo verjetno lah
ko vselila v januarju.

Zdi se nam, da dela počasi na
predujejo tudi zaradi tega, ker 
primanjkuje delovna sila in po. 
trebni material ni pravočasno do
bavljen. Zgradba je že več me
secev pod streho, toda notranja 
ureditev je prav malo napredova
la. S temi deli bi morali zdaj po
hiteti, dokler je še kolikor toli
ko ugodno vreme, sicer bo malo 
upanja, da se bpdo omenjene tri 
slovenske srednje šole lahko vse
lile v prihodnjem šolskem letu

Hudo trčenje 
lambrete z avtom

Tržaška trgovinska zbornica je 
objavila svojo redno mesečno po
ročilo o gospodarskem položaju v 
juliju letošnjega leta, hi prvič pri
naša nekatere zaskrbljujoče po
datke. Predvsem se je v letoš
njem juliju po dolgi vrsti let pr
vič pripetilo, da se je število za
poslenih nekoliko znižalo. V zad
njih letih smo namreč zasledova
li vztrajno naraščanje števila za- 

v poslenih, ki je bilo v nekaterih 
mesecih iz sezonskih razlogov ne
koliko višje, v drugih pa nižje. 
Tokrat pa smo prav v sezonsko 
najugodnejšem mesecu zabeležili 
znižanje števila zaposlenih. Števi
lo brezposelnih se je sicer tudi 
nekoliko znižalo, vendar mnogo 
mani kot je bilo to običajno v 
zadnjem razdobju.

Po teh uradnih podatkih je bilo 
31. julija letošnjega leta v rednem 
delovnem razmerju 96.260 oseb ali 
326 manj kot 30. junija letošnjega 
leta ter približno enako število 
kot v istem mesecu lanskega le
ta. Brezposelnih je bilo 7.396 ali 
258 manj kot junija ter 650 manj 
kot julija lanskega leta.

Tudi glede trgovine na drobno 
je poročilo zaskrbljujoče, gaj niso 
zabeležili ugodne ravni prodaj til
di za sezonsko zanimivo blago. Ob 
koncu meseca so pričeli z običaj
nimi razprodajami, ki niso imele 
najboljšega uspeha. Poročilo, ki 
ga sestavljajo združenja prizade
tih kategorij, ugotavlja, da so se 
zaloge blaga zvišale in da so pre
velike ter da je zato tudi krože

nje blaga postalo počasnejše.
Podobne so tudi ugotovitve gle- 

de potrošnje nekaterih artiklov, 
za katere je možno točnejše nad
zorstvo.

Potrošnja mesa je znašala v Tr
stu 8.643 stotov in je bila za 3,1 
odst. nižja kot v istem mesecu 
lanskega leta. V prvih sedmih me
secih je potrošnja mesa dosegla 
67.767 stotov in je bila za 3,3 odst. 
višja kot v istem lanskem razdob
ju.

Potrošnja tobačnih izdelkov je 
doseglo 49.054 kg in je bila 4.5 
odst. višja kot junija ter za 4 odst. 
višja kot julija lanskega leta. V 
prvih sedmih mesecih je potroš
nja tobaka dosegla 298.346 kg in 
je bila za 7.2 odst. višja kot v 
istem lanskoletnem razdobju.

Na tržaško tržnico s sadiem in 
zelenjavo so julija prioeliali 37.900 
stotov zelenjave in 29.444 stotov 
sadja (lani v juliju 28.733 stotov 
zelenjave odnosno 30.933 sadja). 
V prvih sedmih mesecih letošnje
ga leta so pripeljali na tržnico 
181.043 stotov zelenjave in 159.121 
stotov sadja (lani v istem razdob 
ju 149.23(1 odnosno 141.558).

O slabšem poslovnem uspehu 
obravnavanega meseca govori tu
di podatek o znižanju vplačil za 
posredne davke na poslovni pro
met, ki so znašala julija 1.020 mi
lijonov lir, medtem ko so v istem 
mesecu lanskega leta dosegla 1.079 
miliionov lir. Ta nodatek je zelo 
značilen, saj odraža celotni po 
slovni promet nekega meseca.

Na vogalu ulic F. Severo in Co
roneo je prišlo včeraj popoldne 
okoli 16. ure do precej hude pro
metne nesreče, pri kateri se je 
ponesrečil 21-letni Luciano Posar 
iz Ul. Gorizia.

Mladenič se je peljal s svojo 
lambreto TS 32964 po Ul Coroneo 
navzgor. Ko je privozil do Ulice 
F. Severo, je trčil vanj s svojim 
avtom fiat 1100 27-letni Silvio Je
rina iz Ul. Baiardi, ki je bil na 
menjen v Ul. Coroneo.

Pri padcu se je Posar pobil po 
levem sencu, čelu, nosu, levem 
kolenu in zunanji strani desnega 
gležnja. Utrpel je tudi možgan 
sko travmo jn začasno izgubo spo 
mina. V bolnišnico so ga prepe 
Ijali z nekim zasebnim avtom 
Ker je bil mladenič v nezavesti, 
so potem nezgodo opisali agenti 
prometne policije. Ce bo šlo vse 
po sreči, bo ozdravel v 15 dneh

Trčenj« avtomobilov 
na bazovski cesti

Predvčerajšnjim zvečer nekaj mi
nut pred polnočjo se Je pripetila v 
bližini mitnice na cesti, ki pelje v 
Bazovico prometna nesreča, ki bi 
utegnila imeti hude posledice. Le 
veliki sreči se morata zahvaliti dv« 
ženski, da se nista ranili huje.

Ob omenjeni uri se je 51-letnt 
Marcello Vatovec z Ul. Žane'la 121 
vračal s svojim avtom znamke fiat 
600 TS 39067 iz Baz,ovice v Trst. 
Z njim sta se peljali tudi 54-letna 
Natalija Benedettt por Konjedic iz 
-Ul Zaneila 80 ter 47-!etna Laura 
Srssl por. Amato, ki stanuje na ft. 

i 121 v Isti ulici.

De Angeli, drugo nagrado (srebrno 
kolajno turistične ustanove) pa Jo
sip Škerjanc—Scheriani. Razen te
ga je Luigi Bortolin dobil tudi sre
brno kolajno kot piiznanje za nje
govo vztrajno in požrtvovalno delo 
za selekcijo trt.

Obvezna prijava cen 
za sobe in apartmaje

Pokrajinska turistična ustanova 
opozarja vse tiste, ki oddajajo v 
najem sobe, da morajo na podlagi 
zakona štev. 1111 iz leta 1939 do 
konca septembra sporočiti cene za 
posamezne sobe in apartmaje ter 
za hrano, ki jih bodo določili za 
prihodnje leto.

Te cene so maksimalne in jih ne 
bodo smeli nato zvišati.

Zaradi tega omenjena ustanova 
poziva vse tiste, ki nameravajo od
dajati sobe v najem, naj sporočijo 
cene pismeno ali ustno na sede
žu v Ul. San Nicolb 6, najkasne
je do 30. septembra.

Zakonski osnutek 
o staležu učiteljev

Pristojna komisija poslatiske 
zbornice je včeraj razpravljala o 
zakonskem osnutku, ki ga je pred- 
■ ’ ' lede stale-

em, ki so
taj'"'vk&učigro- v tako imenovana

Novo šolsko poslopje pri Sv. Ivanu v gradnji
V tistem trenutku se je pripeljal 

iz nasprotne smeri 26-letni Ferdi- 
nando Gambadoro iz Cerva ai Im- 
peria. ki je upravljal «giulio, sprint« 
IM 25129. Z neznanih razlogov sta 
vozili trčili frontalno ter utrbeli 
zelo hude poškodbe. Medtem, ko 
sta šoferja ostala nepoškodovana, 
sta se ženski laže ranili. Konjedico- 
vo so spfejeli na nevrokirurški od
delek s prognozo 1 tedna zdravlje
nja zaradi obširne podplutbe na le
vem sencu in levi ličnici ter zaradi 
travme na levem ziklu. Amatova 
pa se je laže pobila po čelu in des
nem kolenu. V Dolnišnicl so ji nu
dili samo prvo pomoč. Ponesrečen- 
ki sta prišla v oolmšnlco z nekim 
zasebnim avtom.

Mladoletni tatič vespe 
prijavljen sodišču

Policijski agenti so v teh dneh 
prijavili sodišču 18-letnega Gian- 
franca C. iz Milj, ki je obtožen, da 
je ukradel vespo TS 25882 ter da 
je upravljal skuter brez vozniškega 
dovoljenja.

Gianfranco C. je 20. avgusta šel 
po Stari Istrski cesti. Nenadoma je 
opazil privlačno vespo, ki je bila 
parkirana ob cesti. Pozneje se je 
zvedelo, da Je bilo vozilo last 30- 
letnega Eugenla Ceriese, ki stanuje 
v omenjeni ulici na št. 3. Gianfran
co ni niti malo pomišljal: zasedel 
je vespo ter se v diru odpeljal. Ne
koliko pozneje je srečal nekega 15- 
lctnega prijatelja, katerega Je po
vabil na kratek izlet. Ni mu pa se
veda povedal, da je vespo ukradel. 
Nasprotno, še hvalil se Je, kako po
ceni Jo je kupil.

Naslednjega dne je spet povabil 
prijatelja na kratek izlet do Dom- 
ja. Imela pa sta smolo, kajti v pred
mestju se je motor nenadoma usta
vil, ker je v tanku zmanjkalo go
riva. Ko sta prijatelja živahno de
batirala, kako bt prišla do kakega 
litra bencina, Je prišel mimo neki 
Ceriesov prijatelj, ki je seveda ve
del, da so prlja^lju ukradli 
opazil je mladeniča in sk 
bližal se Je ter Ju pobaral 

Gianfranco

lcžilv poslanec Belci, gl 
ža učiteljev na'Txžašk< 
zunj vktjufapi- v tako 
»ruoii speciaJi, transitori« in »qua
dri '-speciali«. Predstavnik vlado 
Caron in poročevalec De Pascalis 
sta izrazila ugodno mnenje, ko
misija pa je sklenila, da bo pred 
odobritvijo zakonskega osnutka 
vprašala vlado za pojasnila in za
gotovila , glede finančnega kritja 
stroškov za izvajanje zakona.

Šolske vesti
Na Državnem znanstvenem liceju 

s slovenskim učnim Jezikom v Trstu,
ki ima poleg razredov z znanstve
nim učnim načrtom tudi popolne raz
rede s klasičnim učnim načrtom, se 
vrši vpisovanje za šolsko leto 1964- 
1965 vsak dan od 10. do 12. ure v 
tajništvu zavoda v Ulici Lazzaretto 
vecchio 9-II. neprekinjeno do 25 
septembra.

• » •

Ravnateljstvo Državnega znanstve 
nega liceja s slovenskim učnim Jezi
kom v Trstu sporoča, da se prično 
zrelostni izpiti v Jesenskem izpitnem 
roku šolskega leta 1963-64 

dne 14. septembra 1964 ob 8.30 s 
pismenim izpitom iz italijanščine.

Na Državnem trgovskem tehničnem 
zavodu s slovenskim učnim jezikom 
v Trstu, Ul. Caravaggio 4, se vrši 
vpisovanje za šolsko leto 1964-1965 
vsak dan od 10. do 12. ure do vključ
no 25. septembra 1964.

Ravnateljstvo Državnega trgov
skega tehničnega zavoda s sloven
skim učnim jezikom v Trstu spo
roča, da se s šolskim letom 1964- 
65 lahko vpišejo v prvi razred za
voda absolventi strokovnih šol 
vseh vrst, ne da bi morali pola
gati katerikoli izpit. Zadevni odlok 
je izšel v uradnem listu št. 189 z 
dne 3. avgusta 1964.

Dijaki, ki so končali katerokoli 
nižjo strokovno šolo in ki bi že
leli nadaljevati šolanje na Držav
nem trgovskem tehničnem zavodu, 
se lahko vpišejo v prvi razred do 
25. septembra t. 1.

* * •

Ravnateljstvo Državne nižje sred
nje šole ter Nižje trgovske strokov
ne šole s slovenskim učnim jezikom 
v Trstu Ul. Caravaggio 4, spor.oča:

da se vpisovanje za vse tri raz
rede nadaljuje do 25. septembra 1964 
vsak delavnik od 10. do 12. ure. li
cenci, ki se vpišejo v I. razred, mo
rajo predložiti naslednje dokumente:

1. rojstni list od anagrafskega ura
di

2. potrdilo o precepljenju
3. potrdilo o zdravih očeh
4! zadnje šolsko spričevalo.
Vsa druga pojasnila daje tajništvo 

šole.

Državna srednja šola in nižja in
dustrijska strokovna šola s sloven
skim učnim jezikom v Trstu (Rojan, 
Ul. Montorsino 8) obvešča, da se vr
ši vpisovanje učencev in učenk do 
vključno dne 25. septembra t.l.

SOLA GLASBENE MATICE
Vpisovanje v šolo bo od 1. 

do 12. septembra od 9. do 12. 
ure v šolskih prostorih v Ul. 
R. Manna 29.

Ravnateljstvo

Pešca je podrl
Neprevidnost pešca in prevelika 

hitrost motorista sta včeraj zjutraj 
okoli 10. ure botrovali lažji pro
metni nesreči do katere je prišlo 
na Istrski cesti v bližini kina 0M0- 
demo« pri Sv. Jakobu. 40-letnl de
lavec Valerio Bearzot iz Ul. Gia- 
nelli 42 Je pravkar stopil s pločni
ka ter hotel prečkati ulico na ne
kem kraju, kjer ni zebrastega pre
hoda za pešce. V tistem trenutku 
se Je pripeljal mimo 17-letni ser- 
gio Pilastro iz Ul. del Ronchetto 
št. 53/1, ki je upravljal vespo TS 
30469. Mladenič je sicer skušal za
vreti svoje vozilo, toda je kljub te
mu podrl pešca na tla. Pri padcu 
se je Bearzot pobil po zatilniku in 
po levi nogi. Takoj so ga prepelja
li v splošno bolnišnico, kjer se bo 
moral zdraviti na nevrokirurškem 
oddelku okoli 10 dni.

Včeraj ob 14.45 so sprejeli^ na 
ortopedski oddelek s pridržano 
prognozo 75-letno Ivano Lahajner 
por. Jugovac iz Ul. Pagliericci 27. 
Ze priletna ženska je pred petimi 
dnevi padla na balkonu domače
ga stanovanja ter si verjetno zlo
mila levo nogo v kolku

voreda 20. septembra 52, ki se je 
ponesrečil na delu v podjetju «Ital- 
chimica« v Ul. Flavia 96.

Pri pranju praznih sodov je 
Sain vsul v sod, kamor je prej 
vlil nekoliko vode, prgišče kavstič- 
ne sode. Pri dotiku z vodo se je 
soda močno razgrela, kar je po
vzročilo močan curek tekočine, ki 
e oplazil delavca po raznih de- 
ih telesa in mu povzorčil opekli
ne 2. in 3. stopnje po prsih in 
trebuhu, po obrazu, levi roki in v 
ustih. ,

Ponesrečenca je prepeljal v bol
nišnico delodajalčev avto. Na der
matološkem oddelku se, bo moral 
Sain zdraviti okoli 20 dni.

SESTANEK IZVRŠNECA ODBORA TRGOVINSKE ZBORNICE

Tržaška gospodarska delegacija 
bo obiskala dunajski velesejem

Predsednik dr. Caidassi je izčrpno poročal 
o delovanju zbornice v zadnjih tednih

Problemi obrtnikov-*■ m fif n er * * m on i
na področju dežele

Predsednik deželnega odbora dr. 
Berzanti, odbornika Giust in Mar- 
pillero so se sestali s člani vodstva 
združenja obrtnikov Furlanije — 
Julijske krajine. Predsednik združe
nja Di Natale je predsedniku dežel
nega odbora obrazložil nekatera 
vprašanja, ki zanimajo obrtnike in 
ki spadajo v pristojnost dežele.

Potovanje po Španiji
Od 5. do 20. oktobra letos vabi

mo na zanimivo potovanje po Špa
niji. Cena 78.000 lir. Informacije 
in vpisovanja pri potovalnem ura
du «Aurora», Trst, Ul. Cicerone 4, 
tel. 29-243.

Pojetne prireditve
Danes: v MIRAMARU pedsiava

«Luči ln zvoki«. Ob 21. uri v nem
ščini «Der Kaisertraum von Mirama- 
re». Ob 22 15 v italijanščini «Mas- 
similiano e Carlotta«.

VERDI
Dubravka Tomšič 
v Verdiju

Pri blagajni gledališča Verdi se 
nadaljuje prodaja vstopnic za drugi 
simfonični koncert po nizkih cenan 
orkestra gledališča Verdi, ki bo v 
četrtek 10. t.m. ob 21. uri. Orkester 
bo vodil dirigent Per Drejer, kot 
solistka pa bo nastopila mlada slo
venska pianistka svetovnega slovesa 
Dubravka Tomšič.

Program obsega skladbe: Muporg- 
ski — Noč na golem hribu; Čajkov
ski — Koncert za klavir in orkester 
op. 23; Sibelius — Prva simfonija, 
OP. 39.

Predvajanje filmov 
v krožku «Morandi»

Kulturni krožek «Rodolfo Moran- 
di« bo pričel zopet delovati, in sicer 
s predvajanjem nekaterih filmov i* 
prvih časov kinematografije. Da
nes 9. septembra ob 19. uri bodo v 
prostorih krožka na Trgu S. Giovan
ni 1-1. predvajali komične prizore 
iz filmov Maxa Linderja, Busterja 
Keatona in Bena Turpina. Vstop sa
mo z vabilom. Vabila pa so na raz
polago na sedežu PSIUP v Ulici Zon- 
ta 5-1. vsak dan od 17. do 20. ure.

Nazionale 16.00 «La pištola sepolta* 
Glenn Ford.

Arcobaleno 16.00 »Kisate all’italiana» 
Alberto Sordi, Vittorio Gassman, 
Ugo Tognczzi.

Excelsior 16.00 «11 pianeta proibitoa 
Walter Pidgeon.

Fenice 15.30 «O.S.S. 117 minaccia
Bangkok« Eastmancolor. Kersvm 
Mathews, Anna Maria Pierangeli.

Grattacielo 16.00 «L’uomo di Rio» 
Technicolor. Jean Paul Belmondo, 
Francoise Dorleac.

Alabarda 16.30 »Chiamate West lij 
risponde un’assassino» — Alfred 
Linch. Prepovedano mladini.

Filodrammatico 16.30 «La notte del 
peccato« Luis Jourdan, Lilli Pa*" 
mer. Prepovedano mladim.

Aurora 16.30 «Le ninfette« Prepove
dano mladini.

Cristallo 16.30 »Chi giace nella ml® 
bara?« Prepovedano mladini.

Capitol 16.30 «1 guai di papi« Miche
le Mercier.

Garibaldi Danes počitek. Jutri o® 
16.30 «L’avamposto dei disperati«.

Impero 16.30 «11 cucciolo«.
Moderno 16.30 «La notte e H desl- 

derto« Charles Boyer, Pascale P*" 
tit. Prepovedano mladini.

Astra 16,00 «Alle donne oi penso to»
Vittorio Veneto Revija odlikovanih 

in nagrajenih filmov. 17.00 «Elet" 
tra« Nagrajen v Cannesu.

Astoria 17.00 «11 concjuistatore J*1 
West».

Abbazia 16.00 «La donna degll altrt 
č sempre la piu bella« Ugo Topna*- 
zi. Prepovedano mladini.

Ideale 16.00 «No passaran« Peter Van 
Eyck.

KINO NA PROSTEM
Arena Diana (Ulica Revoltella, f|L 

št. 11) 20.15 «Agente 007, licenZ* 
di uccidere« Technicolor. Sean Con* 
nery.

Paradiso 20.00 (dve predstavi) " 
«11 forte del massacro« Scopecolor. 
Joel Mac Crea.

Skedenj 20.00 «La legge contro 
]y Kid« Scott Brady.

Z odra je padel
Huda nesreča na delu se je včeraj 

zjutraj pripetila 52-letnemu delavcu 
Basiliu Fellugi iz Milj — Zindis 12.

Nekaj pred poldnevom je Felluga 
delal skupaj z drugimi delavci na 
tri metre visokem odru, ki so ga 
postavili ob žerjavu, ki ga pravkar 
gradijo. Ko se je premaknil, da bi 
pobral neko orodje, Je izgubil ravno
težje ter padel z odra na kup želez- 
ja. Pri padcu se je pobllpo glavi in 
po zatilniku. Priskočili so mu na 
pomoč delovni tovariši in ga takoj 
nato odpeljali z rešilnim avtom lad- 
jedelniške gasilske čete v splošno 
bolnišnico. Na nevrokirurškem od
delku se bo moral zdraviti teden 
dni.

dobila vozilo, 
tnalo pomišljal: zapodil se je v beg 
ter kmalu izginil za 
lom. Njegov mladi 
ostal pri miru ter še ves račuden 
spraševal, kaj se jt zgodilo. Cerie- 
zov prijatelj ga je naložil na skuter 
ter ga odpeljal na policijski komi
sariat. kjer je mladenič povedal 
za prijateljevo ime.

Kavstična soda 
oparila delavca

Včeraj popoldne ob 15. uri so 
prepeljali na dermatološki odde
lek splošne bolnišnice 44 letnega 
delavca Giovannija Saina iz Dre-

V ponedeljek zvečer se je sestal 
pod predsedstvom dr. Caidassija 
odbor trgovinske zbornice, ki je 
najprej odobril proračun za po
slovno leto 1965, nato pa je pred
sednik dr. Caidassi obširno poro
čal o dejavnosti zborničnih orga
nov v zadnjem razdobju. Omenil 
je sestanke, do katerih Je prišlo 
na pobudo deželnega odbornika za 
gospodarsko načrtovanje za pri
pravo večletnega deželnega načrta 
za koordiniran razvoj. Ti prvi sti
ki so pomenili začetek znatnih ob
veznosti, ki bodo zahtevala sode
lovanje ustanov in gospodarskih 
kategorij ter predvsem trgovinskih 
zbornic, ki imajo zaradi svojega 
značaja v tejs zvezi zelo važne na-
l°5r. Caidassi Je nato poročal o 
mednarodnem' tečaju o prometu in
o stikih, ki jih je imel z razni
mi predstavniki. Predsednik je ob- 

a prvim voga- vesm odbor, da bo obiskala liba- 
prijatelj pa. ’0 I nonska gospodarska delegacija Ita

lijo in da se bo ustavila v Trstu 
18. in 19. septembra. V zvezi z 
gradnjo naftovoda je predsednik 
dejal, da bodo v nekaj dneh cen
tralne oblasti določile izhodišče.

Zbornica je imela več priprav
ljalnih sestankov za prvo zaseda
nje o usmerjanju potrošnje, ki bo 
na sedežu zbornica 3. in 4. okto
bra in v zvezi z delom odbora za 
usmerjanje potrošnje.

Predsednik Je sporočil, da je bil 
3. septembra gost Gospodarske 
zbornice Slovenije in da si je ogle

dal vinski sejem. Tržaška delega
cija bo obiskala 13. septembra je
senski dunajski sejem in so ob 
tej priložnosti predvideni razgovo
ri z namestnikom zveznega avstrij
skega kanclerja Pittermannom In 
ministrom Bočkom.

Kap ga je zadela 
na pločniku

Nenadna smrt je doletela vče
raj okoli 16. ure 06-letnega inže
nirja Valeria Polonia iz Drevore
da 20 septembra. Ko je šel po 
pločniku v Ul. Trento, ga je tik 
na vogalu 7. Ul. Valdirivo zadela 
kap Polonio je padel na tla ter 
se laže pobil po čelu. Mimoidoči 
so takoj poklicali rešilni avto. 
Ko so uslužbenci RK prišit na 
kraj nezgode, je bil Polonio še 
živ. Naložili so ga na avto ter 
ga odpeljali v bolnišnico, toda 
že med potjo je umrl.

Včeraj popoldne okoli 18. ure 
so iz nekega bara v Ul, Crispi 
poklicali rešilni avto RK, ker je 
nekemu starejšemu moškemu po
stalo nenadoma slabo. Ko so u- 
službenci prišli v lokal, je bil 
moški še Siv, toda med prevo
zom v bolnišnico je umrl. Gre 
za 65-letnega Salvatora Spitaleri- 
ia, uradnika po poklicu, iz Dre
voreda 20. septembra. Pri pregle
du rtupla je zdravnik ugotovil, 
da je Spitulerija baje zadela kap

Z lambreto v avto
Ob 20.40 so z rešilnim avtom 

RK prepeljali na 1. kirurški od 
delek splošne bolnišnice 24-ictne- 
ga Edoarda Smaldina, ki dela pri 
telefonskem podjetju Telve. Ven 
dar pa v primeru Smaldinijevel 
nezgode ni šlo za nesrečo na del 
lu, temveč za čisto navaden pro
metni karambol. Malo prej je 
bil namreč mladenič zajahal v 
Kojanski ulici svojo lambreto TS 
2754. napravil polkrog pred ro 
jansko cerkvijo ter se z razkora 
čenimi nogami odpeljal proti me
stu. Ker pa je v trenutku, ko 
je zravnal krmilo, vozil tako re 
koč pa sredi ceste, je trčil ob 
levo stran nekega avta, ki mu 
je prihajal nasproti.

V bolnišnici se bo moral zdra
viti okoli 10 dni zaradi večje 
ne na zgornjem delu stopala.

Včeraj-danes
ROJSTVA. SMRTI IN POROK®
Dne 8. septembra se je v TrsW 

rodilo 11 otrok, umrlo pa je 5 oseb- 
UMRLI SO: 58-letnl Vittorio 

sle, 70-letni Giuseppe Banova, 
letna Angela Pin por. Querci, 7“" 
letna Antonia Gropaiz por, Parme*’ 
giani, 72-letna Cristina Stok.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(7. ». - 13. 9.)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Al Ga1/- 
no, UJ. S. Cllino 36; Alla Madonn« 
del Mare, Trg Plave 2; Sant'Anmj> 
Strada di Friull 63; Davanzo, D‘- 
Bernini 4; Godina AlUIGEA, UM** 
Ginnastica 6; Al Lloyd, Ul. OroW 
gio 6; Sponza, Ul. Montorsino 9.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(7. 9. - 13. 8.)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Al Gale 
no, Ul S. Cilino 36; Alla Madonn,‘ 
del Mare, Trg Plave 2; Sant’Ann>' 
Strada di Frlult 63.

Prosvetno društvo v Skednju Pr.
redi v nedeljo 27. septembra *** „ 
na Reko in v Senj, Vpisovanje vs» 
večer, razen sobote in nedelje. ® 
20.30 do 21.30 v društvenih prosta 
rlh. Ul. dl Servola 124-1.

SPDT priredi v nedeljo 4. okto*>f*
Izlet v-Kanalsko dolino, v dolino **• 
zere In mimo zavetišča Grego n 
Poludnlk (Jof di Mezzagnot). Avl, 
bus se bo ustavil tudi pri POStw* 
šču žičnice na Vlšarje ln na Lov

TRŽAŠKA KNJIGARNA
Trat-Tl. iv. FrančlAkis 2** 

Telefon HI-7D2
Novo:
Irving Stone: VINCENT VAN 
GOGH L. 2.200

mm tm (jičimi
pradvaja danes, 9. t. m. ob 18. uri Paramount film:

UN FILO Dl SPERANZA
(NIT UPANJA)

K±NO PROSEKJKONTOVEL
predvaja danes, 9. t. m. ob 19.30 uri dramatičen film:

IL CRIMINALE
(KRIMINALEC)

IGRAJO: Jack Palance, Yvonne Fumeaur in Salvo Randone
Mladini pod 14. letom vstop prepovedan______ ^
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ZANIMIVO SINDIKALNO VPRAŠANJE PRAVNEGA ZNAČAJA

«Primer Rookes>, britanski sindikati 
in bodoča laburistična vlada

Sporna zadeva glede odškodnine sindikalno nevčlanjenim delavcem ter na
meščencem, oziroma stavkokazom - 2primera, ki ju loči časovno obdobje 60 let

Te dni se je v obmorskem me
stu Blackpool začel 96. kongres 
britanskih sindikatov. Kongres po
teka v senci skorajšnjih volitev, 
a na njem bodo sprejeti zelo po
membni novi ukrepi. Glavne teme 
zadevajo strukturalne spremembe 
v samih sindikatih, spremembo 
zakona o strokovnih zvezah iz 1. 
1906 in modernizacijo celotnega 
sindikalnega gibanja v Britaniji.

Sindikate je najbolj vznemiril 
“primer Rookes». Po mnenju kon
gresa britanskih sindikatov (TUC), 
najvišjega sindikalnega foruma, ki 
povezuje posamezne organizacije, 
J® omenjeni primer ustvaril, v po
gledu odgovornosti sindikalnih 
funkcionarjev v času stavk, dolo
čeno pravno negotovost. Na prvi 
Pogled neznaten spor, bi utegnil 
imeti prav tako obsežne posledi
ce, kot jih je imel spor med že
lezničarji in železniško družbo 
TAFF pred 60. leti.

Pod pritiskom sindikata tehnič
nih risarjev, je Rookes 1. 1956 bil 
namreč odpuščen iz službe na lon
donskem letališču. Navedeni sin
dikat je zahteval, da risarja od- 
Puste, ker je ta prenehal biti nje
gov član. Vodstvo sindikata je ce
lo zagrozilo, da bo v nasprotnem 
Primeru proglašena stavka. Roo
kes pa je zatem vložil tožbo in 
zahteval, da mu sindikalni funk
cionarji, ki so na njegovega de
lodajalca tako pritisnili, izplačajo 
odškodnino. Ta odškodnina mu je 
bila tudi izplačana.

Podoben primer se Je zgodil tu- 
jj* Pred nekaj več kot 60. leti, 
ko je lordska zbornica, v sporu 
hted železničarji in železniško 
družbo TAFF, razsodila, da sin- 
d'kat iz lastnih sredstev plača 23 
hsoč funtov šterlingov odškodni- 
bc. ki jo je družba zaradi stavke 
utrpela. Prav zaradi te razsodbe, 
so se sindikati začeli odločno bori- 
ti za zakon, ki je — potem, ko je 
b'l 1. 1906 sprejet — zaščitil sin
dikate in sindikalne funkcionarje 
Pred morebitnimi zahtevami gle
de odškodnine. Vendar pa najno- 
vejša razsodba lordske zbornice v 
“Primeru Rookes« dokazuje, da je 
Pravni primer očitno drugačen in 

za sindikate zelo nevaren. 
Konservativni minister za delo, 

Godber, je že v začetku skušal 
Pomiriti« sindikate. Toda, kon- 

britanskih sindikatov (TUC), 
misli drugače. Po temeljitih po
vezovanjih s pravnimi strokov- 

ujaki, je generalni sekretar TUC, 
George Woodcock, odposlal vsem 
Podružnicam okrožnico, v kateri 
Postavlja zahtevo po reviziji za- 
*°na. Poudaril je, da so se sindi- 
«ati^ v kolikor jih neka tretja 

seba v primeru stavke lahko toži 
z® odškodnino, znašli v neprijet- 
nem položaju.

Spor je odkril pomembno na- 
mo vprašanje, nenavadne važ- 

osti za celotno sindikalno giba- 
hJe- kako naj se sindikati bore 
Proti stavkokazom, če jih ti to- 

JO za odškodnino? Zadnja leta 
c. namreč, posebno v ZDA in tu- 

v Veliki Britaniji, opaža ob- 
pc en. Potisk od strani delodajal- 

v in kapitala, kateri v imenu 
slcj^kijivih pravic posameznika« 
|tušajo javnost prepričati, kako 
upni nastop sindikalne or- 

sMUzacije proti onemu, ki ni njen 
stavi •ali proti stavkokazom, pred 
bode)8 <<omeievanJe osebne svo

Sindikati nikakor ne podcenju 
živo nevarn°st te kampanje. Ofen 
di prot' sindikatom se vodi tu 

Pod parolo «neenakega pravne 
].„fpoložaja delodajalcev in sindi 
skn°V»i' ^tem ko se vse gospodar 

VlJenle dežele vse bolj pri 
lodoiL načrtovanju, zatrjujejo de 
tnv JalC1, se Pa struktura sindika 
niio \ Veliki Britaniji ni spreme 

že 4(1 let, s čimer da je ob 
n° oviran gospodarski razvo; 
eprav je ta pMpomba deloda 

ie 6V ter Predstavnikov industri- 
Predvsem plod njihove želje,

da bi prikrili lastne grehe, je v 
njej navzlic temu tudi zrno res
nice. Struktura britanskih sindi
katov je zares zastarela. Poveza
nost med posameznimi orjaškimi 
sindikalnimi organizacijami je — 
slaba. Avtoriteta vrhovnega orga
na TUC je — nezadostna. Pove
zovanje je različno: nekje so de
lavci in nameščenci povezani na 
osnovi industrijske panoge, ne
kje po načelu strokovne katego
rije, so pa tudi sindikati, kjer se 
ta dva sistema prepletata.

Britanski sindikalni kongres že 
nekaj let brez uspeha skuša, da 
bi pospešil proces združenja in 
sodelovanja med posameznimi sin
dikati. Povabilu na tozadevni raz
govor se je od 650 sindikatov, ko
likor jih je v Veliki Britaniji, od
zvalo samo 40. Medtem ko so ne
katere velike sindikalne organiza
cije pokazale pripravljenost, da se 
združijo, pa so druge — posebno 
manjše — skušale dokazati, da v 
okviru dosedanjih organizacijskih

oblik lahko nudijo svojim članom 
večje koristi.

Imajo pa tudi veliki sindikati 
svoje posebne račune. Točneje po
vedano: imajo jih njihovi vodite
lji. Združitev bi namreč pomenila 
večjo odvisnost, oziroma podreje
nost osrednjemu vodstvu. Gene
ralni sekretar TUC, Woodcock, je 
predstavnike sindikatov opozoril, 
da je v Veliki Britaniji nad 50 
odstotkov zaposlenih oseb, ki niso 
člani sindikata, kar v nobenem 
primeru — je rekel — ne more 
prispevati k organizacijskem iz
boljšanju.

Razdelitev po strokah, pa Je v 
britanskih sindikatih — posebno 
v ladjedelništvu — tako velika, da 
že onemogoča naglo ter uspešno 
delovanje. Celo v vodilnih sindi
kalnih krogih priznavajo potrebo 
po široki in temeljiti analizi ter 
proučitvi celotne strukture sindi
katov. Takšno proučitev, oziroma 
analizo zahteva tudi sedanja kon
servativna vlada, a zahtevala jo bo

za gotovo tudi ona, ki jo more
biti bodo sestavili laburisti.

Sindikati pa si te analize ne žele 
pod pritiskom. Spričo tega ob
staja mnenje, da skuša minister 
za delo, Godber, izkoristiti prav 
«primer Rookes« kot razlog, s po
močjo katerega bi sindikate pri
silil, da pristanejo na omenjeno 
proučitev. Sindikati pa predlagajo, 
naj bi se to izvedlo pod bodočo 
laburistično vlado. Ta, pravijo, ne 
bo od njih zahtevala samo razum
no politiko v zvezi s plačami in 
mezdami, marveč bo tudi pravič
no obdavčila industrijo ter z osta
limi socialnimi zakoni prenesla del 
bremen na sloje, ki imajo več.

Vse je, razumljivo, odvisno od 
tega, ali bodo na volitvah zma
gali laburisti. Zaradi tega je tudi 
že vnaprej znano, da bo večino, 
če ne celo vse glasove v Black- 
poolu prejela resolucija, ki v njej 
sindikati laburistični stranki ob
ljubljajo vso pomoč.

B. PAHOR

Crtež, ki nam pomaga slediti dogodkom v zvezi z zadnjim gospo
darjem Predjamskega gradu, o katerem govori članek o Erazmu

Predjamskem
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V cNAPREDNI« AMERIKI MORAJO RASISTOM TUDI TO DOKAZOVATI

Črnopolti šotorček je enako nadarjen
kot njegov beli sošolec

Vzrok slabih uspehov in nizkih pokazateljev 
pri testiranju črnskih otrok je beda, v kateri 
žive črnci - Bleščeč uspeh prof. S. Sheparda

Plemenska diskriminacija v ZDA ima več razlogov in tudi 
več razlag. Med motivi, ki jih naštevajo beli rasisti proti 
črncem, je tudi ta, da je črnec umsko manj razvit kot be
lopolti človek, kar da se kaže že pri otrocih. Da je to rasi
stično naziranje nesmiselno, ni potrebno razlagati, toda v 
ZDA je treba zainteresiranim rasističnim krogom in tudi neka
terim mlačnežem to konkretno dokazati. In tega se je lotil 
prof. dr. Samuel Shepard. List «Selection» je o tem napisal 
sledeče:

Morda zveni čudno, vendar ni 
nikjer toliko črnske bede, ki bi 
bila zbrana na tako majhnem 
prostoru, kot se to dogaja v ve
likih mestih ZDA. Ko gremo iz

središča Saint Louisa, se črnska 
četrt s siromašnimi in umazani
mi kolibami rasteza na kilome
tre in kilometre. Svojo veliko 
anketo o nadarjenosti in spo-

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

«Ex tempore» v Ogleju
Čeprav je Oglej majhen kraj so 

tam uspeli izvesti prvo ei tem- 
pore slikarsko tekmo zelo učin
kovito. Že tedne prej so to prire
ditev najavljali lepaki in oglasi, 
ki so tja privabili množico sli
karjev, od katerih pa je prišlo le 
okoli 60 v končno izbiro. Pamet
no je bilo, razdeliti tekmovanje v 
dve skupini, na prosto tematiko 
za neoblikovno ustvarjajoče m pa 
na obvezno ponazoritev značilno
sti Ogleja, kar pa ni bilo strogo 
pokrajinsko, ker se je dopuščalo 
tudi, obdelati snov iz oglejskega 
kulturnega okolja.

V prvi skupini je zmagal znam 
mojster mozaika Nane Zavagno iz 
Spilimberga. Tržačanu Chersicli 
pa je šla zlata kolajna druge na
grade za tri velika dela resno 
protislikarsko izvršenih zasnov, v 
katerih pa se oddaljuje od Tapie- 
sa že po svetlejši barvnosti.

V drugi bolj figurativni skupini 
si je prvo nagrado priboril Gori
čan Mocchiutti s svojo barvno in 
oblikovno razgibano iznajdljivost
jo, druga pa Lenci Sartorelli za 
svobodno predelano naturalistično 
ustvaritev, medtem ko je Polan
do Pojan bil pohvaljen za sliko 
furlanske zemlje. Prvič se doga
ja, da so nagrade podelili tudi 
za grafična dela. Delila sta si jo 
mladi Tržačan Mascarin in Caruz- 
zi iz Trčmuna.

oblikovni koloristi, nasprotno pa 
se Tržačani postavljajo v svo/ih 
delih z večjo raziskovalnostjo te
matike v smeri sodobnega slika
nja V tem prednjačijo Palčič. 
Trojanis, Ponte, Antoni, Cogno in 
Schiozzi. Pa tudi Maniago, ki se 
je že odlikoval na Kontovelu. Na
dalje -še najmlajši Paolo Righi ter 
Glori Caligaris s spretnostjo mno- 
gosnovne graditve slik.

Vmesno mesto zavzema vedno 
temperamentni Dante Pisani. Pri
pomniti moramo — pa čeprav ni
so bili odlikovani, ker so pač 
zmagali na raznih drugih krajih 
— da so predstavili v oceno žiriji 
kakovostno sodobno dodelana olja 
Romolo Bertini in Moretti ter bolj 
dekorativni Zorzenon iz Trsta. Po
zabiti ne smemo del Goričanov 
Demetrija Ceja s pesniško na
strojenostjo in poduhovljevalca 
pokrajin Fulvia Monaija. Open- 
čan Duiz je ostal zvest svojim hi
šam, med katere pa je tokrat 
vdel pester vrtiljak. Ne moremo 
zaključiti tega že tako nepopolne
ga opisa, ne da bi omenili izvrst
no prirodnost Bastianuttijeve sli
ke in ono bolj impresionistično 
v delu Pedre Zandegiacomove. 
Enako moramo pohvaliti krepko 
izraznost Bombena in pokrajinsko 
obnavljanje v pestrem delu Hilde 
Prokopove, ki je poslednje čase 
spet slikarsko oživela v krogu 
tržaškega slikarstva.

MILKO BAMBIČFurlani so vsi pretežno dobri
........... .................................... ...........................m..«.............ihii«.»i...............»..»i.i..»i.»»».........................................................

S florentinske razstave 
kožnih izdelkov

h*REzz°. 8. — Velik del sveta 
* danes na italijanski način. 

0 bi v kratkem bilo, kar je ob 
r Iki odprtja mednarodne raz- 

v pf obuvala ba kožnih izdelkov 
irencah izjavil minister za zu- 

anj0 trgovino. Mattarella. V pri- 
^avl s preteklimi leti, Je na 

enjeni letošnji florentinski pri
reditvi precej novosti. Povečal se 

obseg razstavnih paviljonov, da 
vil V n^ib naSle Prostor tudi šte- 
let 6 države- 111 na teJ razstavi 

°s Prvič nastopajo. Omenjena 
razstava obuvala in kožnih izdel- 
tj.v’ d^lravno se vrši Sele četr- 

’ se J® v splošnem tako izpo-
trati' da 16 mofi zdal srna‘ 

za najvažnejšo v Italiji in
bajvečjlh v Evropi. 

bs®g prodaje se je že 
m v dokaj 
SaJ se

J®
mogočnih

Pa tudi 
bil pola- 
oblikah,

vrti vsota zaključenih poslov
ž® okrog nekaj milijard lir.

sto18 22000 m‘ razstavnega pro- 
22ra’ letos bilo postavljenih 
16 pavl^onov. a v teh razstavlja 
(nat žftV' stevilne druge države 
ved ^nCno 57 ’ P® 80 tudi že napo- 

ale Svojo udeležbo. Saj so zelo

zainteresirane v zvezi s to flo
rentinsko prireditvijo, kjer lahko 
poleg italijanskih razstavljajo tu
di same svoje proizvode. Interes 
kupcev je pretežno usmerjen na 
italijansko proizvodnjo, kar Je 
jasno razvidno tudi iz statistik o 
sklenjenih kupčijah na lanskolet
ni razstavi. Znano Je namreč, da 
je od 6 milijard, kolikor je bilo 
zaključenih poslov, kar 5 milijard 
200 milijonov odpadlo na italijan
sko industrijo. Gre za uspeh, kot 
je poudaril minister za zunanjo

trgovino, Mattarella, o kakršnem 
pred leti sploh ni bilo moč mi
sliti, da Je dosegljiv. Danes pa 
jasno dokazuje Italijanske možno
sti v odnosu do Inozemstva, hkra
ti pa predstavlja ustrezen ele
ment zaupanja v bodoče možno
sti tovrstne italijanske industrije. 
V času, ko bo razstava odprta — 
končala se bo 13. septembra — 
pa Jo bodo obiskale še druge 
ugledne politične ter diplomatske 
osebnosti tako iz Italije kot iz 
tujine.

sobnosti črnskih otrok v primer
javi z belopoltimi, je dr. She
pard začel prav tu. Vidni peda
gog je zavzemal položaj šolske
ga nadzornika za veliko šolsko 
območje, v katerem je 23 šol s 
16.000 otroki, ki so glede šolske 
izobrazbe zaostali in skoraj vsi 
so črnci. V teh šolah predam 
500 učiteljev črncev. Svojo veli
ko akcijo je dr. Shepard začel 
1. 1960. ko je bilo sklenjeno, da 
se umakne iz rabe 6000 starih 
učbenikov, ki jih je treba zame
njati z novimi Izposloval je, da 
stare učbenike odstopijo črnskim 
družinam po neznatni ceni 25 
centov. Od tedaj so ti učbeniki 
postali svetinja v družinah črn
cev, hkrati je to bila tudi prva 
knjiga pri tistih 6000 družinah, 
ki so jo dobile.

Delo dr. Sheparda Je bilo res 
svojevrstno. V samih 6 letih j® 
dal neizpodbiteh dokaz proti 
predsoku, da so črnski otroci in
feriorni. V osnovnih šolah ja 
dvignil splošno raven črnskih 
otrok do srednje ravni, do rav
ni belopoltih otrok ZDA. Glede 
obiskovanja šole, glede rednosti 
in šolskih uspehov pa se Je ne
kaj črnskih šol uvrstilo v vrsto 
najboljših šol v ZDA.

Dosedanje zaostajanje črncev 
za belopoltimi otroki v ZDA dr. 
Shepard pojasnjuje z njihovim 
neverjetnim zapostavljanjem. Po
stavil si Je za nalogo, da mla
dim črnskim otrokom nudi u- 
strezno šolo in vlije občutek 
spoštovanja do samih sebe. Ko 
ga je dr. VVilliam Kotmayer 
vprašal za mnenje, je dr. She
pard takole orisal problem šola
nja črnskih otrok:

«Cmcl so bili vedno v ZDA 
na dnu lestvice v družbeni hie
rarhiji. Črncu se vedno kot po
slednjemu pokaže pozornost, kot 
poslednji se zaposli, kot prvi pa 
se znajde na ulici. Zaradi tega 
Je razumljivo, da ni noben črnec 
nikoli upal, da bo prišel do ne
kega položaja. Ni bilo možnosti, 
da bi uspel. Ni bilo vrat, na ka
tera bi mogel trkati. Zato ni bi
lo niti ambicij. Jaz pa Jim go
vorim in jim ponavljam, da se 
začenja nova doba. Ce so naob- 
raženi, strokovno pripravljeni, 
energični in borbeni, bodo črnci 
zavzeli mesto belega človeka«.

Ko je dr. Shepard začel svojo 
kampanjo, je v Saint Louisu vla
dal sistem določanja nadarjeno
sti s pomočjo testa. Test Je 
predvideval tri ravni: višjo, sred
njo in nižjo nadarjenost. Ko so 
otroke Saint Louisa podvrgli te-

........................................................................................... Mi.Miro.Mi>m.i»..mro»miro...ro...i..immroiro>iiM«MMm.miimroimwirom...i......... •...mh.ihh«.."*

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Bodite 
pazljivi, ker sicer lahko zabredete 
v neko zelo nevšečno zadevščino. 
Ne polagajte prevelike pozornosti 
na to, da ste trenutno nekoliko 
bolj nervozni. , , .

BIK (od 21.4. do 20.5.) Jutro Je 
najbolj primerno za neki obisk. Bo
dite širokosrčni do osebe, ki jo 
ljubite. , „

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Ne 
ogrožajte svojega dela z neprevid
nostjo. Prijetno srečanje.

RAK (od 22 6. do 22.7.) Počakaj
te Se nekoliko, preden začnete uve
ljaviti svoje pobude. Ravnovesje v 
družinskih odnosih.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Zelo u- 
godne poslovne priložnosti, posebno

HOROSKOP
v teku jutra. Ne podcentujte ob
čutljivosti svoje izvoljenke.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Mo
rebiti boste prejeli neko ponudbo 
za sodelovanje. V družbi prijate
ljev se boste pomirili.

TEHTNICA (od 23.9. do ,22.10.) 
Uspešen dan za športnike in vse 
ročne delavce. Pojasnjeni bodo ne
kateri vaši važni problemi.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Pazite se pred pretirano ambicioz
nimi načrti. Preživeli boste srečen

dan z ljubljeno osebo.
STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 

Presenetil vas bo nenaden uspeh. 
Neki nesporazum ne bo trajal 
dolgo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Prišlo bo do uresničenja nekeg: 
starega načrta. Vaš optimizem gle
de nekega čustvenega vprašanja je
utemeljen. ___„

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ne 
Izgubljajte poguma spriče^ nekeg^
manjšega neuspeha 
katerih še nedozorelih pobud.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Vse oko
liščine so zelo ugodne: skušajte 
jih kar najbolj uspešno izkoristiti. 
Pazite, da vam srčne radosti ne 
ogroze ravnovesje.

mu testu, so opazili, da je bila 
večina črnskih otrok na najnižji 
ravni in le sedem odstotkov na 
najvišji. Le deset odstotkov od 
6.000 otrok v osnovnih šolah, je 
znalo brati brez težav. Te podat
ke so potrdili tudi rezultati, ki 
so jih zbrali na vsem ozemlju 
ZDA. Črnski otroci iste starosti 
in istega razreda so po tem te
stu zaostajali za belopoltimi 
otroci za šest mesecev ali celo 
za štiri leta.

Dr. Shepard je odločno odklo
nil te podatke kot objektiven 
dokaz inferiornosti črncev, pa 
čeprav ni niti podvomil v nji
hovo verodostojnost. Na nekem 
sestanku direktorjev šol je po
jasnjeval, da ti pokazatelji ne 
dokazujejo osnovne lastnosti črn
ske rase. Da bi črnski otroci do
segli isti uspeh kot belopolti — 
je trdil — jim je treba dati isto 
pobudo, ki jo imajo belopolti 
otroci. Da bi se to doseglo, je 
treba prepričati starše o potrebi 
šolske izobrazbe, ki naj jo ima
jo njihovi otroci. Pesimisti so 
trdili, da je to nemogoče in da 
Je ni sile, ki bi nepismene star
še prepričala o potrebi šolanja 
njihovih otrok.

Da ,bi dosegel svoj cilj, je dr. 
Shepard sklical starše črnskih 
otrok. V začetku so ti kazali kaj 
malo zanimanja, vendar je bil 
dr. Shepard uporen. Obiskal je 
vseh 23 šol in mesec za mese
cem je večer za večerom vodil 
dolga zborovanja, govoril in pre
pričeval. Svoje trditve je vsaki- 
krat okrepil s podatki o pove
zanosti med šolsko izobrazbo in 
mezdo, odnosno zaslužkov. Po
jasnjeval je, da nepismen človek 
ne more postati nič drugega kot 
težak ali brezposeln delavec. Po
časi se je število poslušalcev na 
njegovih zborovanjih večalo in 
od 300 jih Je kmalu bilo 400, 
500 in še več. Starši Črnskih 
otrok so že začenjali postavljati 
vprašanja, kaj naj store, da bi 
njihovi otroci dosegli v šoli več
je uspehe. Dr. Shepard jim je 
pojasnjeval, da morajo najprej 
posvetiti več pozornosti svojim 
otrokom in to neglede na pro
gram, na naloge. Za časa učenja 
je treba zapreti radijski in tele
vizijski aparat. Starši naj, če
prav so nepismeni, vsak dan po
gledajo, če je otrok opravil na
loge in pazijo naj, da otrok red
no obiskuje pouk.

V črnskih družinah teh navad, 
ki so med belopoltim prebival
stvom normalne, niso še poznali. 
In tako so se starši naučili so
delovati z učitelji in že prvo le
to so otroci bili v šoli bolj red
ni in splošni uspehi so se dvig
nili. Naslednji ukrep, ki ga Je 
dr. Shepard začel, so bili obiski 
učiteljev družinam. Ker vlada v 
večini družin črnskega prebival
stva v Saint Louisu strahotna 
beda, ni noben učitelj hotel te
ga storiti. Toda dr. Shepard je 
bil glede tega trmast. Odnosi 
med družinami in Solo so se 
stalno boljšali in s samim tem 
tudi vnema ter zanimanje otrok 
za šolo. Sledili so nato kolek- 

» tivni obiski šol radijskemu in te

levizijskemu študiju, planetariu- 
mu, muzejem, zoološkemu in 
botaničnemu vrtu. Mnogi črnski 
otroci niso prej nikoli šli iz 
svoje mestne četrti, kaj šele iz 
svojega mesta! Vsako svoje pre
davanje ali diskusijo je dr. She
pard zaključil s prikazom kon
kretnega primera o uspehu črn
ca v javnem, kulturnem ali po
litičnem življenju. In na koncu 
dodal: «Videli ste, kaj zmore 
črnec. Nič nam ne more prepre
čiti, da tudi vi prenehate živeti 
življenje siromakov.«

Zaupanje, ki ga je dr. Shepard 
imel v svoje črnske otroke ter 
v svoje metode, je bilo po še
stih letih nagrajeno z bleščečimi 
rezultati. Ko je leta 1958 Saint 
Louis sprejel sistem testa, je bi
lo 47 odstotkov otrok iz 23 šol 
tega šolskega okoliša (črncev se
veda) na ravni izpod povprečja, 
46 odstokov jih je bilo na pov
prečni ravni. in komaj sedem 
odstotkov na višji ravni. Danes, 
po šestih letih, jih je v najnižji 
ravni komaj 17 odst., 67 odstot
kov je klasificiranih v srednjo 
raven in kar 22 odstotkov se 
smatrajo kot nadpovprečno šola
ni in nadarjeni. Redno obisko
vanje šole je prej znašalo 80 od
stotkov, sedaj znaša 91,1 odstot
kov.

Za svoje plemenito delo je dr. 
Shepard dobil nagrado združenja 
novinarjev Saint Louisa. Njegov 
uspeh pa je ena največjih zmag 
nad predsodki rasizma v moder
ni zgodovini ZDA.

Predjamski grad 
in njegov zadnji 
gospodar Erazem

Z zadovoljstvom beremo, da je 
začelo prihajati v ta odmaknjeni 
kot z enim najbolj romantičnih 
gradov v Evropi že na desettiso- 
če domačih in tujih obiskovalcev. 
Toda v dnevnem časopisju bere
mo hkrati, da pripovedujejo ob
iskovalcem neresnične in obenem 
manj zanimive zgodbe o gradu in 
Erazmu, kakor je resnica. Ker je 
avto približal ta zanimivi kraj 
človeku, ne bo odveč, če obnovi
mo mrke in tragične dogodke 
Predjamskega gradu, ko se je v 
njem skrival in bil po izdajstvu 
ubit zadnji gospodar gradu v ja
mi, ki ga vidimo le še v ostan
kih za sedanjim gradom.

V visoki skalni steni nahajajo
če se podzemske jame je uporab 
ljal že pračlovek v kameni dobi 
za svoje bivališče. Sredi srednje
ga veka, za časa Karla Velikega 
pa je neki vitez zgradil v naj
višji jami grad, ki ga je imeno
val Lueg; ime izhaja iz bese 
de lugen = gledati, opazovati, 
saj se iz njega vidi precej da
leč proti Pivškemu polju, kjer se 
okoli dve uri oddaljena vije sta
ra trgovska cesta iz Trsta, in kjer 
se je v divjini dalo oropati po
tujoče trgovce...

Lastniki gradu Luegerji, mi 
bi jim rekli Predjamski, so 
se odlikovali po svojem junaštvu 
pa tudi bogastvu, ker so imeli 
po dingih deželah še mnogo dru 
gih gradov, pri nas pa tudi grad 
Luknja v bližini Novega me
sta. Zadnji tega rodu se je ime
noval Erazem. Proti svoji vo
lji se je moral poročiti s svojo 
sorodnico Barbaro iz Črnomlja. Že. 
na mu je kmalu umrla in zakon 
je ostal brez potomcev. Toda nad 
vse je Erazem ljubil dvoje — boj 
s Turki in svojega -bojnega pri
jatelja, v tistih časih slavnega vi
teza Baumkirchnerja. Oba sta se 
odlikovala v bojih, pa tudi kot 
roparska viteza, če ni bilo druge 
prilike za poboje. Oba sta bila 
pri cesarju Frideriku III. priljub
ljena, ker sta mu dvakrat poma
gala iz nevarnosti. Baumkirchner 
je imel mnogo sovražnikov, in 
ti so ga ob času, ko je bil Era
zem odsoten, ubili v Gradcu. Od 
tedaj je bil Erazem potrt in nih
če ni več videl nasmeha na nje
govem obrazu. Se je slovel kot 
odličen bojevnik, pa tudi lovec na 
medvede in volkove. V ta namen 
je vzgojil dva posebno velika in 
močna psa. Na dvoru se je ogi
bal ljudem, ti pa so se v njego
vi navzočnosti bali izgovoriti ime 
njegovega ubitega prijatelja, ker 
so vedeli, da bi pri vsaki žalitvi 
njegovega spomina nevarno' vzki
pel.

Ko je cesar odpotoval v Frank
furt na Maini v Nemčiji, je bil 
Erazem poveljnik njegove telesne 
straže. Pri neki pojedini pa so se 
času primerno pogovarjali tudi o 
vojnah, in nekateri so hvalili Ju
naštvo pokojnega Baumkirchner
ja. Erazmu je kanila solza iz oči 
pri spominu na zadnjega svojega 
prijatelja. Tedaj pa je vstal dvor
ni maršal Pappencheim in začel 
blatiti slavnega junaka. Erazem 
je razjarjen skočil izza mize, po
tegnil meč in zahteval, da grof 
prekliče žalitve. Toda grof je po
tegnil meč in ošabno zavrnil za
htevo. Tedaj se je zabliskal Eraz
mov meč in Pappencheim se je 
s preklano glavo zgrudil mrtev 
med razburjene plemiče. Erazma 
so razorožili in ga obsodili na 
smrt.

Ponoči pa je prišel do Erazma 
v meniha preoblečen štajerski vi
tez Bemeck. Prinesel mu je meč 
in pilo, da je prepilil verigo ter 
mu je povedal, da je poskrbel, 
da bodo straže omamljene spale, 
njega pa bo onstran reke Maine 
čakal njegov oproda s konji in 
njegovima psoma.

Erazem je tako ušel smrti pod 
rabljevim mečem, a ko je prijez
dil v avstrijske dežele, je povsod 
izvedel, da so že zaplenili vsa

njegova posestva in gradove, na 
Kranjskem pa tudi grad Luknjo 
in da ga sme vsakdo ujeti ali 
ubiti. Tako mu ni kazalo druge, 
ga. kakor da je poiskal svoj naj
bolj odmaknjeni in od vseh ne
poznani grad, ali bolje skalno 
gnezdo sredi malodane nedostop
nih tedanjih gozdov, grad Lueg — 
Predjamo, 2 uri oddaljen od Po
stojne. Tam notri je našel četo 
svojih hlapcev, iti so se preživ
ljali z ropanjem trgovcev in dru
gih bogatašev.

Sedaj, pod vodstvom svojega 
gospoda, se je pričelo bolj načrt
no ropanje, žrtve so postali tudi 
bogati samostani. A vse se je do
gajalo le daleč od gradu, za ka
terega ni nihče več vedel. V glav
nem je trajalo načrtno ropanje v 
letih 1482 in 1483. Groza in ob
čudovanje sta spremljala njego
va drzna dejanja in nihče ni ve
del ne od kod prihaja niti kam 
se zateka obupani izobčeni vitez 
Erazem. Končno je cesar ukazal 
glavarju Trsta, Gašparju Raubar- 
ju, da mora najti in izročiti Eraz
ma pravici — živega ali mrtvega. 
In tako se je pričel dolgotrajni 
lov, ki je postal zaradi neuspeha 
že dolgočasen, in to celo samemu 
Erazmu. Ko je nekoč na svojem 
pohodu Raubar počival v gradu 
pri Planini — stolp tega gradu 
je danes restavriran — se je po
javil pred gradom jezdec, ki je 
nagovoril stražo. Bil je sam Era
zem, ki je med posmehovanjem 
sporočil svoje pozdrave Rauberju 
— pozdrave Erazma Luegerja! 
Rauber je s svojo četo planil na 
konje in našel sledove, ki so ga 
pripeljali pred velikansko skalno 
steno z gradom v jami!

Bil Je presenečen in razočaran, 
kajti grad je bil v tedanji obliki 
nezavzeten. Kljub temu ga je za
čel oblegati in ga je hotel izstra
dati. Kako pa se je začudil, ko 
je ob času, ko so njegovi vojaki 
prezebali in stradali globoko pod 
gradom, dobil iz gradu v jami po 
vrvi kos pečenega vola, in pozne
je celo ribe in pomladi celo češ- 
nje! Začeli so njisliti, da je Era
zem v zvezi s samim hudičem 
in Raubar je že razmišljal o tem, 
da bi predlagali cesarju, naj E- 
razma pomilosti. Toda — z zla
tom obložen osel prepleza najviš
je obzidje. Tako je Raubar po
skusil še z zadnjim sredstvom. 
Erazmovemu oprodi, ki je prina
šal iz gradu take neverjetne da
rove, je obljubil svobodo, če bi 
mu pomagal uničiti Erazma. Fant 
je imel v Vipavski dolini ljubi
co, in mu f)j, nič kaj dišalo vi
seti na vislfdah. Izdal je, da do
biva Erazem po podzemski jami, 
ki vodi iz jame za gradom v pra
gozd nad njim in po stezi iz Vi- 
pave potrebno hrano. A po skriv
ni ozki jami ne bi mogli do Eraz
ma, pač pa je pokazal na neko 
točko v gradu, kjer je zid tenak 
in kamor hodi Erazem vsak večer. 
Ce bi tja ustrelili z vsemi topo
vi ob času, ko bi on dal zname
nje z lučjo...

Tako je tistega usodnega veče
ra odšel Erazem na opisani kraj 
in takrat se je na gradu pokaza. 
lo dogovorjeno znamenje. Zagr
meli so štirje topovi, štiri velike 
kamnite krogle so udarile ob zi
dovje, in skalovje, ki je zgrmelo 
na viteza, ga je ubilo. Sedaj so 
v silni zmedi udrli tudi vojaki 
čez steno v grad in pobili vse 
Erazmove tovariše. Izdajalec se 
je že veselil svobode, ko je iz 
skrivališča pristopil stari Eraz
mov sluga Konrad in zabode) 
mladeniča, ki je edini hodil med 
obleganjem iz gradu in je tore: 
tudi edini mogel postati izdaja
lec.

Skoraj sto let je ostala jame 
v steni zapuščena, nakar so novi 
gospodarji postavili nov grad, ki 
je polagoma dobil obliko, ki jo 
občudujemo dandanes.

PAVEL KUNAVER
(Iz ljubljanskega «Dela»)

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas- ......

ba; 11.30 šopek slov. pesmi; 11.45 za godala; 13.25 Lahka glasba; 
Ameriški odmevi; 12.15 Pogled na 14.55 Vreme na ital. morjih; 15.15
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antologija; 10.30 Doba počitnic; 
11.00 Sprehod skozi čas; 11.30 
Mozartove skladbe; 11.45 Skladbe

svet; 12.30 Za vsakogar nekaj; 
13.30 Z melodijo po širnem svetu; 
17.00 Klavirski duo Russo-Safred; 
17.20 Pesem in ples; 18.15 Umet
nost in prireditve; 18.30 Orkester 
v osemnajstem stoletju; 18.50 
Slov. romantični samospevi; 19.15 
Enej Silvij Piccolomini; 19.30 Lah
ka glasba; 20.00 šport; 20.30 Pa
rada orkestrov; 21.00 Simf. kon
cert; v odmoru Svet umetnosti; 
nato Dixieland ansambli.

Filmske in gledališke novosti; 
15.45 Gospodarska rubrika; 16.00 
Program za najmlajše; 16.30 Pia
nist D. Canina; 17.25 Griegove 
skladbe; 18.15 Mali koncert; 18.35 
Neapeljska antologija; 19.15 O 
morju in pomorščakih; 20.25 Pon- 
chiellijeva opera «La Gioconda«.

u. program
8.00 Jutranja glasba; 8.40 Adria

no Celentano; 9.00 Ital. penta
gram; 9.15 Ritmi; 9.35 Neapeljske 
pesmi; 10.35 Nove ital. pesmi;
14.00 Pevci; 15.00 Ital. pesmi in 
plesi; 15.15 Za vas izbrani moti
vi; 15.35 Koncert v miniaturi;
16.00 Rapsodija; 16.38 Najnovejše 
plošče; 17.35 Mala enciklopedija;

7.15 Glasba za dobro jutro; 8.00 i^and^ioo Pr^d nivnwf^nnVv»
— RT" 1200 **• i^1'v1BarUruTi20U5ri|hia0rhig

in njegov orkester; 21.40 Glasba v

12.00 Plošče; 12.25 Tretja stran;. 
13.40 Furlanski skladatelji; 14.55 
Iz opere «Don Pasquale».

Koper
Prenos RL; 12.00 Opoldanski kok- 
tail; 12.50 Turistične beležke; 13.00 
Od opere do opere; 13.40 Mala 
prodajalna plošč; 14.00 Melodije 
in ritmi; 14.30 Za oddih in razve
drilo; 15.30 Sovjetski operni soli
sti; 16.15 Nastopajo pevci; 16.30 
Otroški kotiček; 17.00 Orkestri in

večeru.
til. program

22.15 Tri skladbe; 22.40 Lipovšek: 
Sonata za violino in klavir.

Nacionalni program
6.30 Vreme na ital. morjih; 8J0 

Jutranji pozdrav; 9.10 Simf. glas
ba; 9.45 Popevke; 10.00 Operna

18.30 Angleška kultura; 18.45 
Byrdova «Ave verum«; 19.20 Pravi 
obraz Kafke; 19.30 Vsakovečerni 
koncert; 20.30 Revija revij; 20.40 
Vltalijeve in Scarlattijeve skladbe; 
21.30 Bachove skladbe; 22.45 Glas
ba danes.

Slavonija
7.15 Narodni zvoki; 8.05 Orke

ster J. Mongo; 8.20 Proti morju...; 
8.55 Pravljice in zgodbe; 9.10 Za

bavna glasba; 10.15 V taktu valč
ka; 10.30 Človek in zdravje; 10.40 
Mladinska glasba; 11.00 Turistični 
napotki; 11.15 Pozor, nimaš pred
nosti!; 12.05 Zabavna glasba; 12.25 
Domači pele-mčle; 13.30 Priporo
čajo vam; 14.05 Radijska šola; 
14.35 Gliere: Koncert za harfo in 
orkester; 15.15 Zabavna glasba; 
15.40 Komorni zbor; 16.00 Vsak 
dan za vas; 17.05 Naši solisti; 
18.00 Aktualnosti doma in po sve
tu; 18.10 Iz fonoteke radia Ko
per; 18.45 S knjižnega trga; 19.05 
Glasbene razglednice; 20.00 Iz na
ših studiov; 20.45 Wagner: II. de
janje opere «Tristan in Izolda«; 
22.10 Plesna glasba; 22.50 Literar
ni nokturno; 23.05 Melodije.

Ital. televizija
17.30 Program za najmlajše; 

18.25 Svetovno prvenstvo v kole
sarstvu; 19.00 Dnevnik; 19.15 Zgo
dovina Zemlje; 20.15 Športne ve
sti; 20.30 Dnevnik; 21.00 TV pri
redba: «Punto di rottura«; 21.50 
Beneški filmski festival: 22.30 Or
kester Les Baxter; 23.00 Dnevnik.

DRUGI KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Hochen- 

waelder - Prager: «Sacro esperi-
mento«; 23.05 Zadnje športne 
vesti.

Jug. televizija
19.10 Obzornik; 19.30 Taškent — 

mesto izobilja; 20.00 Dnevnik; 
20.30 Propagandna oddaja; 20.45 
Jugoton za vas — glasbena od
daja; 21.45 Med poldnevniki in 
vzporedniki; 22.00 Včeraj, danes, 
jutri.
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SPOROČILO ODBORA TRGOVINSKE ZBORNICE

Začasno prekinjeno izdajanje 
bencinskih bonov proste cone
Kamionistom, bivajočim na področju občine Gorica, znižali obrok nafte za 30 odst. 
Zvišanje obroka sladkorja na 2,5 kg na mesec * Zakonski osnutek parlamentarcev PLI

Več novosti, ki zadevajo prosto 
cono, so sprejeli člani posvetovalne 
komisije proste cone pod predsed
stvom cav. Crocettija ter jih sporo
čili odboru trgovinske zbornice, ki 
jih je proučil na zadnji seji pod 
predsedstvom inž. Rigonata. Ukre
pi zadevajo razdeljevanje pogonske
ga goriva proste cone ter sladkorja.

Odbor trgovinske zbornice je skle
nil izvesti določila pravilnika, da se 
začasno prekine razdeljevanje bo
nov potrošnikom iz pokrajine, in 
ker se je kontingent Izčrpal, je skle
nil prekiniti v tem letu razdeljeva
nje tudi potrošnikom iz občin Go
rice ter Sovodenj. Izjeme so taksi
sti,- avtomobili za izposojanje brez 
šoferja kakor delavci, ki prejemajo 
dodatke.

Kar zadeva nafto Je odbor, v skla
du s pravilnikom sklenil začasno 
prekiniti razdeljevanje po vsej po
krajini, odločil pa je enotno zniža
nje v višini 30 odstotkov za. vse se
danje dodelitve potrošnikom iz ob
čine Gorica.

Ker je na zalogi še nekaj sladkor
ja, bodo zvišali obrok od sedanjih 
1,5 na 2,5 kg sladkorja od 1. okto
bra dalje.

Medtem smo izvedeli, da sta li
beralna parlamentarca Ferioli in 
Cocco-OrtO predložila zakonski o- 
snutek, naj se zviša kontingent ben
cina in nafte proste cone. Besedilo 
zakonskega osnutka obsega samo 
štiri tipkane vrste in pravi, naj 
se letni kontingent bencina zviša 
na 6000, nafte pa na 11 200 ton.

Svoj korak utemeljujeta z veli
kim porastom motorizacije na pod
ročju proste cone. Od leta 1951 do 
1964 se je število avtomobilov zviša
lo od 1090 na 9303, tovornikov od

185 na 1450, nosilnost prikolic 
stotih pa od 10.862 na 35.965.

300 milijonov lir 
za asfaltiranje cest 
in pločnikov

Goriška občinska uprava je za 
prvi del ureditve cest in pločni
kov potrošila 300 milijonov lir. 
Finančni napor občinske uprave na

tem področju je zelo velik, prav 
gotovo največji v vseh povojnih 
letih. Za okoli 50 milijonov lir je 
bilo že opravljenega dela. Asfalti
rali so 35 cest in trgov. V delu 
je za nadaljnjih 135 milijonov raz
nih del na cestah in pločnikih. Na 
dražbah pa bodo oddali še za na
daljnjih 120 milijonov lir del. De
nar je bil v precejšnji meri po
trošen za asfaltiranje prašnih cest 
in pločnikov na periferiji in po 
okoliških vaseh. Jutri bomo obja
vili seznam že opravljenih ter pro
jektiranih cest.

Interpelacija KPI 
o krizi v industriji

Občinska svetovalca KPI dr. Bat- 
tello in Chlarion sta predlagala v 
svoji interpelaciji na župana, naj 
skliče občinski svet. da prouči slab 
gospodarski položaj, ki je nastal po 
valu odpustov v velikih tovarnah na
še pokrajine in v Gorici.

Svetovalca navajata vse tovarne, 
kjer so bili izvršeni odpusti, od
nosno uveden skrajšan delovni te
den, ter sodita, da mora občinska 
uprava sprejeti konkretne ukrepe. 
Predlagata, naj se v skladu z dru
gimi krajevnimi organi oblasti ter 
gospodarskimi ustanovami sprejme
jo pobude, ki naj preprečijo posle
dice krize. Osnovni moment vode
nja programske politike, ki Jo za
govarjajo vse ustanove, je ustvar
janje javnih nadzornih organov nad 
delodajalskimi odločitvami, pred
vsem v trenutkih, ko gre za široke 
interese, zaključuje komunistična 
interpelacija.

Svetovno kolesarsko prvenstvo v dirkaliscnih panogah

Zenske in amaterji 
prvi na prizorišču

Goričan Jurij Uršič izločen
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VESTI IZ ST. MAVRA

Ham z 
pred

lanskim vinom 
novo trgatvijo?

Neurje je zopet razrilo vaško cesto
Našo vas ščiti od severa pobočje 

Sabotina in tudi to je nekaj pripo
moglo, da je neurje prizaneslo v 
nedeljo našim vinogradom, čeprav 
so se vinogradniki že bali, da bi 
ne začelo padati ledeno zrnje. Vin
ska letina namreč še kar dobro o- 
beta, tako po količini kakor tudi 
po kakovosti, vendar pa je tudi tu
kaj nastal problem, kam z novino. 
Dejstvo je, da je še vedno okrog 
ena tretjina lanske vinske letine v 
kleteh in kmetje nimajo ne pro
stora ne dovolj posode za nov pri-
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RESOLUCIJA SINDIKATA CISL

Sprejeti je treba ukrepe 
da se preprečijo odpusti
S takimi ukrepi te gospodarski položaj ne more izboljšati

Izvršni odbor pokrajinskega sin
dikata CISL je na svoji seji pre
tekli ponedeljek sprejel resolucijo, 
v kateri opazarja javnost na težak 
gospodarski položaj in odpuste de
lavcev zaradi zapore obratov in zni
žanega delovnega časa.

VERDI. 17.00: «Maciste alla Corte 
delio Zar». K. Morris in M. Ser- 
rato. Cinemascope v barvah-Ko- 
proaukcija.
Zadnja predstava ob 22.

ČORBO. 16.30: «11 traditore del 
campo 5», P. Neuman in W Pld- 
geon. Ameriški črnobeli film.

V1TTORIA. 17.30, zadnja ob 21.30: 
«11 mlstero del castello«. G. E- 
vans in W. Noel. Ameriški bar
vani film, mladini izpod 14 let 
prepovedan.

CENTRALE. 17.00: «11 fuciliere
dell’Aragon», z J. Cagney in J. 
Llnn.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo dnevno temperaturo 24.4 sto
pinje ob 13.10 in najnižjo 10.4 sto
pinje ob 5.50. Povprečna dnevna 
vlaga je dosegla 80 odstotkov.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči je od
rta v Goorici lekarna KUERNER 
s Korzu Italia, 10, tel. št. 25-76.

Največjo zaskrbljenost povzroča 
položaj v velikih industrijskih pod
jetjih zaradi zahteve po odpustu 
delavcev v tekstilni tovarni v Pod- 
gori in Ronkah, v tovarni umetnih 
vlaken in zaradi skrčenja delovne
ga časa v Safog, OET ter začasnih 
odpustov delavcev v tržiškl ladje
delnici. V bližnji bodočnosti so na
povedani še hujši ukrepi, že sedaj 
je prizadetih na tisoče delavcev in 
večji del proizvodnih sil naše po
krajine.

Izvršni odbor CISL hoče biti tol
mač negodovanja delavstva zaradi 
takih ukrepov in poziva vodstva za
sebnih in državnih podjetij, da pre
vzamejo svoj del odgovornosti v tem 
delikatnem trenutku in naj ne 
sprejmejo ukrepov, ki se bodo pri
nesli zboljšanja, pač pa ustvarili 
nevarno ekonomsko in socialno na
petost. Zato poziva svoje federacije, 
naj zavrnejo vse zahteve po odpu
stu delavcev in zahtevajo od pre- 
fekturne oblasti, da pripravi sestan
ke gospodarskih operaterjev In sin
dikalnih predstavnikov, na katerih 
naj bi skušali odpomoči takemu ne
varnemu položaju

delek. V St. Mavru se pridela let
no kakih 500 do 600 hi prvovrstne
ga vina, ki ga gostilniški gostje 
cenijo in radi pijejo. Gostilničarji 
iz mesta in vinski trgovci pa često
krat ne upoštevajo, da imamo v 
Brdih mnogo večje stroške pri vi
nogradništvu kot v ravninskih pre
delih in bi radi vino po nižjih ce
nah, pa četudi je po kvaliteti na
še boljše od ravninskega. To je 
tudi eden od glavnih vzrokov, da 
je še toliko vina po kleteh.

Naši kmetje si skušajo pomaga
ti z osmicami. Prav te dni so od
prli tako prodajo lastnega vina 
pri Avgustu Devinarju, malo naprej 
od cerkve na desni strani. Cena 
je precej nižja kot po gostilnah in 
nedeljski izletniki se bodo prav go
tovo ustavili tukaj za kratek oddih 
in okrepčilo.

Omenili smo že nedeljsko neur
je, ki je sicer prizaneslo vinogra
dom, ne pa vaški cesti. Voda, ki 
je drla v potokih, je odnesla ves 
grušč, ki so ga nekaj dni prej po
sipali delavci in tako kaže naša ce
sta zopet rebra ter predstavlja 
resno nevarnost za vsa vozila in 
tildi za pešce. Se enkrat se je iz
kazalo, da s krpanjem ni nič in 
bo treba cesto temeljito popraviti 
in asfaltirati.

Pri igri se je zaletela v zid
Prejšnji večer nekaj po 22. uri 

so starši pripeljali v civilno bolniš
nico 7-letno Fabio Cabrini iz Gori
ce, na Travniku 6, ki se je okrog 
22. ure ranila na čelu, ko je med 
igro udarila z glavo ob zid neke 
hiše. Nudili so ji prvo pomoč s 
prognozo okrevanja v 6 dneh.

Vpisovanje v slovenske 
osnovne šole

Didaktični ravnateljstvi osnovnih 
šol s slovenskim učnim jezikom 
za Gorico in Doberdob sporočata, 
da se bo vpisovanje v slovenske 
osnovne šole za šolsko leto 1964-65 
vršilo na posameznih osnovnih šo
lah v času od 18. do 26. septem
bra.

Slovenskim staršem priporočamo, 
da vpišejo svoje otroke v najbliž
jo slovensko osnovno šolo in naj 
pri tem ne čakajo zadnjega dne.

Bil je doma sam 
ko ga je zadela kap

Včeraj zjutraj so v tekstilni to
varni v Poidgori, kjer Je delal zad
nje čase, zaman pričakovali 58-let- 
nega Augusta Claudina iz Gorice, 
Ul. Cordaioli 33. Ko je šel nekdo 
iz tovarne pogledat na dom, je na
šel vrata zaklenjena. Ker se na 
njegovo klicanje ni oglasil nihče, 
Je poklical policijo. Odprli so vra
ta in našli Claudina na postelji 
mrtvega. Zdravnik je ugotovil, da 
ga Je zadela kap in truplo so od

peljali v mrtvašnico na mestno po
kopališče.

Pokojnik je bil financarski pod
častnik v pokoju. Svojci so bili 
prav te dni na oddihu pri sorodni
kih v Vicenzi in tako je ostal sam.

Požar zaradi strele 
na Oslavju

V noči od nedelje na ponedeljek, 
ko je treskalo in grmelo, ko da 
bi imeli zopet soško fronto in o- 
fenzivo, je strela udarila tudi v 
veliko kopo sena, ki je bila last 
Ceneta s Koštabone. Ker je bilo 
seno suho, se je takoj vnelo in 
kljub dežju je visok plamen švig
nil proti nebu, da so ga prav do
bro videli v št. Maver. Pač pa ga 
niso opazili domačini na Koštabo- 
ni, ker je stala kopa nekaj vstran 
od hiš in za bregom, šele zjutraj 
so opazili, da je od kope kakih 
30 stotov sena ostal le velik kup 
pepela, škoda je precejšnja, sreča 
pa je v tem, da se ni ogenj razši
ril na kakšno poslopje.

Nezgoda karoserista 
pri delu

Včeraj zjutraj okrog 8.30 je pri
šel po pomoč v goriško civilno 
bolnišnico 25-letni Savo Primožič 
iz Gabrij št. 41, ki se Je malo prej 
ponesrečil pri delu v delavnici v 
Ul. Duomo 2 v Gorici, kjer je za
poslen. Zdravniki so mu ugotovili 
udarec z rano na nosu ter so ga 
pridržali za 15 dni v bolnišnici na 
zdravljenju. Primožič je povedal, 
da se je ranil, ko je s posebno 
pripravo čistil kabino nekega to
vornika pred delavnico, pa mu Je 
strojček ušel iz rok.

Posledice prekrškov 
cestnega pravilnika

Goriška policija je po nalogu sod
nih oblasti včeraj zjutraj aretirala 
22-letnega Lulgija Portellija iz Go
rice, Ul. Bassano 5, ki je bil pred 
časom obsojen na 4 mesece pri
pora, ker je vozil vespo brez pred
pisanega voznega dovoljenja. Por- 
telliju so namreč že ob neki drugi 
priliki prej vzeli šofersko izkaznico 
zaradi drugega prestopka.

Ponoči pa je izvidnica policije u- 
stavila 18-letnega C.P. iz Gorice, ki 
je z avtom fiat 1900 dirkal po uli
cah v središču mesta in kalil noč
ni mir. Ugotovili so tudi, da še ni 
plačal takse za svoje vozilo. Na
pravili so o tem zapisnik in ga 
prijavili sodišču.

PARIZ, 8. — Danes se je na stezi «Parc des Princes,* začelo 
svetovno kolesarsko prvenstvo v dirkališčnih panogah. Današnji spo
red je predvideval izločilna tekmovanja žensk in amaterjev. Od sed
mih Italijanov, ki so danes nastopili na prvenstvu, so trije prešli 
prvo oviro. Ti so hitrostna kolesarja Bianchetto in Damiano ter 
tekmovalec v zasledovalni vožnji Roncaglia. Camiel, ki nastopa v 
dirki za motorji, bo moral preiz- 
kusiti srečo v represažih, trije pa
so bili dokončno izločeni. Ti so 
Jurij Uršič, Donati in Turrini.

Tekmovanje letošnjega svetovne
ga prvenstva so otvorile ženske, 
ki so se spoprijele v zasledovalni 
vožnji. Nastopu žensk je priso
stvovalo le nekaj desetin gledal
cev. V polfinale, ki bo Jutri zvečer 
so se uvrstile kakor sledi:
Reynder (Belgija)-Smolenceva (SZ) 
Puronen (SZ) Burton (V. B.)

V zasledovalni vožnji amaterjev 
Je najboljši čas zabeležil Holandec 
Groen. Italijanski prvak in rekor
der na 4 km dolgi progi Roncaglia 
je bil po doseženem času šele 
sedmi, medtem ko je Goričan Ju
rij Uršič zaradi slabega časa iz
padel.

V četrtfinalu se bodo spoprijeli
med seboj kakor sledi:
Groen (Hol.)-Claesges (Nemčija) 
Van Loo (Bel. i-Roncaglia (Italija) 
Frey Mogens (Danska)-Jozefowlesz

(Poljska i
Daler (CSSR)-Spiegelberg (Nem.)

V hitrostni vožnji sta Italijana 
Sergio Bianchetto in Angelo Da
miano pokazala, da spadate tned
najresnejše kandidate za kolajno. 
Oba sta se z zmago v izločilnih sku
pinah uvrstila v osmine finala, 
kjer so se že v prvi izločilni dirki 
uvrstili tudi Belgijec Sercu, Fran
cozi Trentin, Morelon in Bertin, 
Danec Fredborg, Madžar Bicksey, 
Angleža Curch in Burton ter pred
stavnika Sovjetske zveze Phakadze 
in Bodnjeks. Z represaži so se 
uvrstili še Ceh Kučirek, Poljak Za- 
jak, Rus Kitrov in Danec Ingstrup. 
Po osminah finala in represažih 
so se v četrtfinale hitrostne vož
nje amaterjev, ki bo jutri, uvrstili 
naslednji kolesarji:
Sercu (Belgija)-Kitrov (SZ) 
Bianchetto (Italia)-Kučirek (CSSR) 
Damiano (It.)-Trentln (Francija) 
Moreloft (Francija)-Bodnjeks (SZ)

V prvi skupini dirke za motorji 
se je Italijan Italo Donato uvrstil 
s šestimi krogi zaostanka za zma
govalcem na deveto mesto. Dona
ti Je bil izločen, njegov rojak An-
■Hill IIIMIIIIIIHIt 111111111111II lllllllltllllB II1111111111111II

Padel je na cesti 
in se pobil

Včeraj nekaj po 17. uri so po
klicali avto Zelenega križa v Ul. 
Gascino v Gorici, kjer je padel 
na cesti 70-letni Giovanni Del Ben, 
doma iz Gorice, Ul. Capuccini 2. 
Odpeljali so ga v civilno bolniš
nico, kjer so mu ugotovili pretres 
možganov in udarec na čelu ter 
ga pridržali na zdravljenju. Del 
Ben Je šel peš po omenjeni ulici, 
ko Je iz neznanih vzrokov padel in 
dobil navedene poškodbe.

tonio Camiel pa je bil pripuščen 
k repres&žom, ki bodo v četrtek. 
Že danes pa so se v finale vožnje 
za motorji uvrstili: Matthes (Nem
čija), Walchaerts (Belgija), Her- 
ger in Luginbuhl (Švica), Oudkerk 
(Holandska) in Giscos (Francija).

NOGOMET NA TV
RIM, 8. — Jutri, v sredo 9. t. 

m. bo z začetkom ob 21. uri na 
prvem kanalu registriran prenos 
nogometne tekme prvega kola za 
letošnji pokal evropskih prvakov 
Anderlecht-Bologna.

Registriran prenos nogometne 
tekme za svetovni pokal, ki bo ju
tri ob 24. uri po našem času v 
Buenos Airesu med Independiente 
In Interjem, bo italijanska televi
zija oddajala v petek.
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PREISKAVA 0 AMATERSTVU NOGOMETAŠEV 
ITALIJANSKE OLIMPIJSKE REPREZENTANCE

I0C zahteva od CONI 
konkretne dokaze!
Preiskava je naperjena proti sistemu, ki je 
v nasprotju s statutom olimpijskih iger

Otrok se je ponesrečit 
na kolesu

Včeraj ob 17.45 so prinesli v 
goriško bolnišnico 2-letnega Gior- 
gia Perara iz Gorice, Ul. Vittorio 
Veneto 15. Zdravniki so mu Ugo
tovili spahnitev desne nožiče v 
gležnju. Nudili so mu prvo po
moč; okreval bo v desetih dneh. 
Oče Je povedal, da je deček vtak
nil nogo med špice na kolesu s 
katerim ga Je peljal na sprehod 
in se pri tem poškodoval.

ŽENEVA, 8. — Tajnik mednarodnega olimpijskega odbora Otto 
Mayer je danes rekel novinarjem, da mu ni znana vsebina reakcije 
vodstva CONI na njegove izjave o amaterstvu italijanskih nogometa
šev, ki so bili izbrani za nastop na tokijski olimpiadi. Mayer ni 
hotel komentirati ničesar, še posebno, ker mu ni znan uradni 
tekst komunikeja CONI.

«Z druge strani« je pripomnil 
tajnik mednarodnega olimpijskega 
odbora,« je treba takoj poudari
ti, da ne nastopam v svojem ime
nu Nimam ničesar proti italijan
ski nogometni reprezentanci. Sem 
pač izvedel ukaz predsednika IOC 
in izvršnega odbora, ki je odre
dil preiskavo glede amaterskega 
statuta italijanskih nogometnih i- 
gralcev, ki bi morali nastopiti na 
prihodnji olimpiadi«.

Otto Mayer je potrdil izjave, ki 
jih je dal novinarjem v ponede
ljek ob koncu seje izvršnega od
bora in sicer, da sta dve repre
zentanci pod preiskavo. Tajnik 
IOC ni hotel povedati imena dru- 
ge reprezentance, vendar je pri
znal, da je italijanska v preiskavi, 
ker CONI ni dal nobenega točne
ga odgovora o statutu italijanskih 
amaterskih nogometašev.

Ce bo CONI predložil konkretne 
dokaze o amaterstvu italijanskih 
nogometašev, je izjavil Mayer, bo 
zadeva rečena v obojestransko za
dovoljstvo. «V nasprotnem prime
ru, to je če ne bo konkretnih do
kazov, igralci, ki Jih bodo sma
trali za profesionalce, ne bodo na
stopili na tokijskih igrah«.

Na vprašanje kako in kje bo 
preiskava, je Otto Mayer odgovo
ril z nasmehom. Nato je dodal, da 
tega ne bo povedal. To pa zato, da 
bi preprečil možnost zunanjih in
tervencij, ki lahko spravijo tehtni
co raje na to kot na ono stran.

Otto Mayer je nato še dodal:
»Moji italijanski prijatelji ne sme
jo misliti, da delam v svojem o- 
stbnem imenu. Od predsednika 
IOC in od izvršnega odbora sem 
dobil točne smernice in tudi Je 
potrebno, da se zadeva razčisti.
Prepričan sem, da Je tudi v Italiji 
precej takih, ki so mojega mne
nja«. Tajnik IOC je še izjavil, da 
preiskava ni naperjena proti po
sameznim Igralcem, pač pa proti

Evropsko prvenstvo v košarki

Že tretji
poraz I
Italijank

BUDIMPEŠTA, 8 — Danes se Je 
nadaljevalo žensko košarkarsko ev
ropsko prvenstvo z dvema tekmama 
A in dvema B skupine. V drugi je 
nemška ženska reprezentanca pre
magala italijansko. Izidi so na
slednji:

A SKUPINA
SZ — Francija 71:34 (30:16)
Romunija — Madž. 53:42 (25:13) 

B SKUPINA
CSSR — Poljska 47:31 (21:19) 
Nemčija — Italija 63:37 (37:12)

NOGOMET

MILAN, 8. — Milanska enajste
rica je danes odpotovala z vla
kom v Strassbourg, kjer bo jutri 
zvečer igrala s tamkajšnjim klu
bom tekmo prvega kola za pokal 
sejemskih mest. V Strassbourg so 
odpotovali Barluzzi, Noletti, Pela- 
galli, Bacchetta, Maldini, Trapat- 
toni, Salvi, David, Amarildo, Be- 
nitez in Germano. S temi so od
potovali tudi Balzarini, Trebbi in 
Cattai. Altafini pa ni odpotoval, 
ker še ni dosegel sporazuma za 
podpis pogodbe. Igralec namreč 
zahteva 25 milijonov in je moral 
imeti še danes razgovor s pred
sednikom Rivo. Tudi Maldini, Pe- 
lagalli, Salvi in Noletti še niso 
podpisali pogodbe, vendar so vse
eno odpotovali za Strassbourg. Ker 
v večernih urah ni prišlo do se
stanka Riva-Altafini, je igralec skle
nil, da ne bo odpotoval iz Milana. 

* * •
PARIZ, 8. — Selektor in trener 

francoske nogometne reprezentan
ce Henri Guerin vztraja pri fran
coski zvezi, naj zaprosi Juventus 
za Nestorja Combina, ki naj bi 
igral 4. oktobra proti Luksembur
gu in predvsem proti Norveški v 
novembru.
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ITALIJANSKO PRVENSTVO V HOKEJU NA KOTALKAH

Triestlna Je tokrat zaigrala pred 
svojimi navijači in premagala brez 
posebnih težav Lodi. Bolj kot re
zultat je razveseljivo dejstvo, da 
so rdeči spet prikazali zadovoljivo 
igro in da so torij na tem, da pre
brodijo hudo krizo, ki je povzročila 
podvig zasledovalcev, ki so Jim že 
odščipnili skoro ves naskok. Lodi 
sicer ni bil nevaien nasprotnik, še 
posebno ker je zaigral brez volje. 
Častni zadetek pa Je dosegel le za- 
ladi sodnikove napake.

Tudi drugi tržaški predstavnik 
Ferrovlarlo je obogatel za dve toč
ki in to na račun Bolzaneteseja, ki 
je še vedno na zadnjem mestu brez 
možnosti, da bi se lahko rešila. Tr
žačani so tudi tokrat presegli mejo 
10 golov, žal pa so tudi v Genovi 
pustili izredno slab vtis zaradi pre
grobe Igre.

Najvažnejši rezultat kola pa Je 
vsekakor dosegel Plrelli, ki Je v tek
mi z Marzottom dosegel neodločen 

sistemu, ki je v nasprotju s sta I rezultat in tako povečal na dve toč- 
tutom olimpijskih iger. | ki svoj naskok nad Bolzanetese In

Triestina dokončno 
preživela krizo?

............ ?.................. ....... -••-•••••• , M(lii >«
V soboto v našem mestu srečanje Fcrroviario-Nova Gorica

S sobotnim petnajstim kolom se Je praktično začel zadnji dei pr
venstva, to Je del, ki vsebuje glavne medsebojne spopade, ki naj bi 
določili prvaka za leto 1964. Kar se tega tiče pa je 15. kolo razoča
ralo. Najvažnejša tekma Monza—Modena je bila odložena zaradi dež
ja in le njen izid bo pojasnil realne možnosti Modene, ki je bila do 
sedaj na drugem mestu s točko manj od Triestlne. Gostje bi morali 
vsekakor odnesti obe točki, da ne bi izgubili stike z drugimi konku
renti za naslov. To pa bo vsekakor težko, ker Je Monza v odlični kon
diciji Bassano, ki Je klonil brez odpora 

No vari.
Vsekakor pa Ima Bassano precej 

možnosti, da se reši pred izpadom- 
V soboto zaradi Juniorskega ev

ropskega prvenstva ne bo prvenst
venih tekem. V Trstu pa bomo lah
ko sledil! vseeno zanimivemu dvo
boju: Ferrovlarlo bo namreč sprejel 
v goste Novo Gorico.

UROŠ KOREN
IZIDI

Triestina — Lodi 9:1
Novara — Bassano 6:1
Ferrovlarlo — Bclzanetese 10:4
Plrelli — Marzotto 5:5

LESTVICA
Triestina 15 12 1 2 65 22 25
Novara 15 U 1 3 93 31 2*
Modena 14 10 2 2 75 28 22
Ferrovlarlo 15 9 1 5 87 66 1*
Monza 14 8 1 6 53 48 H
Lodi 15 6 4 5 64 64 1®
Marzotto 15 7 1 7 59 49 1®
Plrelli 15 1 3 11 43 95 *
Bolzanetese 15 1 1 13 25 117 »
Bassano 15 1 1 13 24 69 3

iiHiHiiiiiHiiiiii! MARKO WALTRITSCH Himninainia«

Kljub temu, da so vsi — ra
zen Hitlerja in Mussolinija — 
skušali doseči mir (14. aprila 
1939 Je celo ameriški predsed
nik Roosevelt pisal dvema dik- 
toterjema pismo, v katerem Ju 
Je naprošal, naj ne bi napada
la in osvajala dalje), so vsi ve
deli, da je vojna neizbežna 
Spomladi 1939 — nekateri so 
to napravili že prej — so se 
pričele mrzlične vojaške pri 
prave. Francozi, Angleži, Itali
jani, Švicarji, Poljaki, Turki 
Romuni in vsi ostali so mobi 
lizirali. V poletnih mesecih so 
bili povsod po Evropi veliki 
vojaški manevri, ki pa so sket 
To povsod pokazali zastarelo 
lavežbanost evropskih armad 
O Italijanih smo že govorili, 
Poljaki pa »o vežbali svojo ko

njenico, v katero so verovali , 
da bo kos nemškim tankom. 
V Anglltl in Franciji so pričeli 
s protiletalskimi vajami; pri
čela se je evakuacija velikih 
mest.

V Angliji so z obrambnimi 
pripravami začeli že novembra 
1938, po muenchenski konfe
renci, ko Je angleška vlada u- 
stanovila ustrezno ministrstvo, 
na čelo katerega je bil postav
ljen sir John Anderson. V raz
dobju od novembra 1938 do 
avgusta 1939 so porabili Bri
tanci za protiletalsko obram
bo nič manj kakor 42 milijo
nov funtov, PoVSod je bilo vi
deti uspehe tako obsežnega de
la. Prebivalstvu Je vlada raz
delila nad milijon enot manj
ših zaklonišč tipa »Anderson i.

Ta družinska zaklonišča, ki so 
vlado stala 8 funtov vsako, so 
postavili v izkopane vrtove an
gleških hiš v predmestjih 70 
centimetrov pod zemljo in jih 
nato prekrili. Delodajalci so 
morali pripraviti zaklonišča za 
vse svg|je uslužbence v kleteh 
tovarn, trgovin ali uradov. Par
ki in trgi v številnih mestih 
so bili spremenjeni v zasilna 
zaklonišča.

Ustanovljena Je bila organi- 
sadja ARP (protiletalska o- 
hramba), ki Je imela nalogo 
zbirati prostovoljce za to o- 
brambo. Pričakovali so, da se 
bo v to organizacijo vključilo 
dva milijona ljudi.

Takrat so mislili, da bodo 
sovražnikova letala napadala 
s plinskimi bombami. Zaradi 
tega Je vlada brezplačno raz
delila med prebivalstvo že 
med Jesensko krizo leta 1938 
nad 30 milijonov plinskih 
mask; nadaljnjih 22 milijonov 
■o Jih razdelili v prvi polovici 
leta 1939, tako da Je imel ta
ko obrambno pripravo vsak 
Anglež. Ustanovljena Je bila tu 
di civilna reševalna družba, v 
katero so stopili številni lasu 
niki osebnih avtomobilov, ki 
so ss obvezali javiti se v pri
meru potrebe na določenih re

ševalnih postajah. Nad pol mi
lijona državljanov se je prija
vilo v organizacijo darovalcev 
krvi. Policijo so ojačali z 270 
tisoč agenti «za dobo trajanja 
morebitne vojne«.

Angleška vlada, ki Je bila 
navezana na hrano in na su
rovine iz inozemstva, Je ustva
rila velike rezerve. Istočasno 
so delali veliko propagando v 
korist varčevanja z živili, z e

lektriko, s premogom, z benci
nom. Vsaki družini so razdeli
li brošure z navodili, kako bra
niti se pred letalskimi napadi.

Angleži se niso pripravili na 
morebitno vojno samo psiho
loško. V teku obrambnih pri
prav so odstranili iz velikih 
industrijskih mest številne to
varne. Iz muzejev so odnesli 
na varno na deželo številne u- 
metnine. Izpraznili so domove

starčkov v mestih ln Jih pelja 
H na škotsko. Evakuirali so 
tudi šolske otroke. Nad mili
jon šolarjev in upokojencev 
je zapustilo meata, v prvi vr
sti London. Idnogl starši so 
se le s težavo ločili od svojih 
otrok, ker so vedeli, da bo 
združitev z njimi možna le po 
zaključku vojne. Prav tako Je 
tudi vlada poslala na deželo 
številne svoje urade in tudi

BBC se Je oddaljila iz prestol
nice na deželo.

Tudi Francozi so se priprav 
tjali na vojno, na sicer manj 
sistematičen način od Angle
žev. V prvi polovici 1939 Je 
Stela francoska armada nad 3 
milijone vojakov, med kateri
mi je bilo mnogo rezervistov 
Pripravljeni pa so bili načrti 
za mobilizacijo nadaljnjih treh 
milijonov ljudi. Vlada je uka
zala, naj imajo vse francoske 
družine na svojem domu zalo
go steklenic vode, ki naj bi 
slutila v primeru bombnega 
napada na vodovodne napelja 
ve. Prav tako so morali imeti 
Francozi protiplinske maske.

V Franclji ni bilo navduše
nja za vojno, vendarle Je mno
žica francoskega ljudstva mi
slila, da se bo francoska arma
da bolje izkazala kot v prvi 
svetovni vojni. Utrdbe na Ma- 
ginotovi liniji so spravljale 
Francoze v preveliko gotovost. 
Napaka Maginotove linije je 
bila namreč v tem, da Je bila 
speljana vzdolž nemške meje 
le od Švice do Belgije. Ce bi 
Nemci vdrli čez Belgijo, bi bi
le utrdbe Maginotove linije 
popolnoma odveč. Na drugi 
strani pa je med mnogimi 
Francozi vladalo mnenje, da

se ni vredno boriti za Poljak« 
ali Cehe: naj oni sami obra- 
čunajo z Nemci.

Tuji očividci, ki so takrat 
bivali v Nemčiji, znajo poveda
ti, da so Nemci navdušeno «1«" 
dlli Hitlerju v njegovi besni o- 
svajalni politiki na vzhodu, d« 
pa niso bili preveč navdušeni 
za vojno proti Angliji. Ni bilo 
med širokimi plastmi nemške
ga prebivalstva tistega navdu
šenja za vojno, ki so ga mas* 
kazale leta 1914, ko Je cesar 
stvo stopilo v vojno na strani 
Avstrije. To se Je zdelo nekam 
čudno, kajti v pičlih šestih I** 
tih režima se Je Hitlerju P°" 
srečilo fanatlzlrati široke P19' 
sti prebivalstva ln zlasti *« 
mladino. Industrijcl so bili z® 
vojno, bodisi ker bi imeli ta
ko priliko izdelovati opremo 
za armado, bodisi ker Jim J* 
bila obljubljena cenena delov- 
na sila vzhodnoevropskih ujet
nikov. Generali so bili za voj
no, ker so vedeli, da so ostal« 
evropske armade Se vedno & 
borožene po zastarelih načelih 
in da niso motorizirane Hote
li pa so vseeno počakati Se ne
kaj let, da bi bila oborožitev 
Wehrmachta še sodobnejša.

(Nadaljevanje aledV
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